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Po et obyvate ov Stupavy od r. 2011 
vzrástol o 35,69 % a dosiahol hod-
notu 12  595. Oproti roku 2020 nám 

pribudlo 307 osôb. V meste Malacky po et 
obyvate ov od roku 2011 vzrástol o 11,05 % 
na 18  935 osôb. V okrese Malacky bol ten-
to rast na úrovni 15,97 % a zaostal za úrov-
ou rastu po tu obyvate ov v Bratislavskom 

kraji (19,44 %).
o sa týka dosiahnutého vzdelania, najvä ší 

po et obyvate ov Stupavy má vysokoškolské 
vzdelanie (26,45 %). Za nimi nasledujú oby-
vatelia s úplným stredným vzdelaním ukon-
eným maturitou (21,56 %). Znepokojujúci 

je relatívne vysoký podiel obyvate ov s iba zá-
kladným vzdelaním (14,09 %), ktorý je vyšší 
ako podiel obyvate ov so stredným odborným 
vzdelaním bez maturity (13,05 %). Vyššie 
odborné vzdelanie (nasledujúce po maturi-
te) dosiahlo 4,96 % obyvate ov mesta. Vyš-
šiu vzdelanostnú úrove  má zo sledovaných 
územných jednotiek iba Bratislavský kraj.

Materinský jazyk
K sloven ine ako svojmu materinskému ja-

zyku sa prihlásilo 90,11 % Stupav anov. Ten-

to podiel kopíruje okres Malacky a je nepatrne 
vyšší ako v meste Malacky (89,31 %). V Bra-
tislavskom kraji uviedlo sloven inu ako ma-
terinský jazyk 85,91 % rezidentov a celoslo-
vensky je táto hodnota ešte nižšia (81,77 %).

Druhým najvýraznejšie zastúpeným ma-
terinským jazykom v Stupave je eština 
(0,99 %), tretím ma ar ina (0,64 %). Toto 
poradie platí aj pre mesto Malacky a okres 

Malacky. V Bratislavskom kraji je druhým 
naj astejšie používaným materinským jazy-
kom ma ar ina (2,96 %) a tretím eština. 
Na celoštátnej úrovni je ma ar ina ako ma-
terinský jazyk na druhom mieste (8,48 %) 
a tretím je rómsky jazyk (1,84 %). alšími 
materinskými jazykmi, ktoré na celoštátnej 
úrovni prekro ili hodnotu 0,5 %, sú v pora-
dí rusínsky a eský jazyk. Celkovo je vysoký 
podiel rezidentov, ktorí svoj materinský ja-
zyk neuviedli, ke  sa pohybuje v rozmedzí 
7,3 až 7,88 %.

Bývanie
Po et bytov v našom meste vzrástol od 

r. 2011 o 3 169 bytových jednotiek a do-
siahol hodnotu 6  951 (nárast o 83,79 %). 
Mesto Malacky zaznamenalo v tejto deká-
de ove a nižší nárast po tu bytov (30,62 %), 
ktorý je nižší nielen ako nárast v okrese Ma-
lacky (49,37 %), ale aj v Bratislavskom 
kraji (36,36 %). Celoslovenský rast po -
tu bytov od ostatného cenzu je na úrovni 
25,83 %. Podiel bytov v rodinných a byto-

vých domoch v meste Stupave a vo vybra-
ných územných jednotkách pod a SODB 
2021 poukazuje na zmiešaný charakter zá-
stavby bližší vidieckemu osídleniu, ke  sa 
v rodinných domoch nachádza 47,14 % by-
tov a v bytových domoch 41,59 % bytov. 
Ostatné zaznamenané byty sa nachádzajú 
v iných typoch budov.

Intenzívny rast
Prezentované základné výsledky zo s íta-

nia osôb, domov a bytov v roku 2021 pou-
kazujú na to, že Stupava je mesto s vysokou 
intenzitou rastu. Úlohou mestskej samosprá-
vy sa takto stáva i sofistikované riadenie ras-
tu mesta, o je aj témou pripravovaného no-
vého územného plánu mesta.

Na záver ešte nieko ko 
ísiel z minulého roka

Narodilo sa 150 novorodencov, z toho 
69 chlapcov a 81 diev at.
Do evidencie ob anov sa prihlásilo 
367 nových obyvate ov, odhlásilo sa 
313, zomrelo 141. 
Naj astejšie mená novonarodených detí 
v roku 2021 v Stupave boli: Júlia, Adam, 
Samuel, Adela, Michaela, Jakub, Ján, Matej, 
Oliver, Peter a Richard.
Po et obyvate ov k 31. decembru 2021 sa 
nám ustálil na 12 462.

Údaje o s ítaní obyvate ov sú zverejnené aj 
na webovej stránke https://www.scitanie.sk/.

Pavol Baxa, Eva Švo avová, foto: švo

SAMOSPRÁVA
Nový stavebný zákon

VEREJNÉ 
PRIESTRANSTVO
Rekonštrukcia sa za ala

RECEPT
Kuchy a v Mlyne02 09 23

Prehupli sme sa do roku 2022. 
Aj ke  nemusíte veri  jazyku ísel 
– numerológii –, možno vás v dá-
tume zaujali tri dvojky. Ich sú et zna-
mená harmonickú šestku. o už iné 
by sme si mohli po dlhom období 
smutných štatistík okolo pandémie 
žela ?

ísla okrem toho prezrádzajú, že 
nás aká rok plný energie, ktorá nás 
má povzbudi  a stmeli . Dobré skut-
ky budú bohato odmenené. Je pre-
to viac ako isté, že sa mnohým z nás 
splnia aj tajné želania. My vám praje-
me hlavne zdravie a spokojnos , aby 
vám dobrá energia priniesla rovnová-
hu medzi pracovným a rodinným ži-
votom.

Prelistujte si prvé íslo Stupavských 
novín tohto roka, ktoré sme posklada-
li z informácií o samospráve, kultúre aj 
športe. A ke  vám nie o chýba, napíš-
te nám: noviny@stupava.sk.

Vaša redakcia

Tak si tu žijeme...
Za iatkom minulého roka sa na Slovensku uskuto nilo 
elektronické s ítanie obyvate ov. Minulý mesiac 
zverejnil Štatistický úrad Slovenskej republiky 
základné výsledky zo s ítania obyvate ov, domov 
a bytov v roku 2021, a to až do úrovne obcí. Tak sme sa 
aj my v Stupave dozvedeli, ako rastieme. 
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KULTÚRA
Výstava ZUŠ12

Typ domu mesto 
Stupava

mesto 
Malacky

Okres 
Malacky

Bratislavský 
kraj

Slovenská 
republika

rodinný dom (%) 47,14 35,49 63,64 26,79 49,15

bytový dom (%) 41,59 60,71 28,89 64,93 45,88



Tento prístup k legislatíve a k riade-
niu stavebníctva a štátu spôsobil, 
že zo Slovenska sa stala montážna 

diel a a skladové hospodárstvo nadnárod-
ných spolo ností s nízkou pridanou hodno-
tou pre štát, z ktorého denne odchádzajú 
milióny eur zisku, dividend a daní do za-
hrani ia. Pod a odborníkov je to dôsledok 
toho, že stavebníctvu a hospodárstvu na 
Slovensku chýba skuto ná vízia plánovania 
a realizovania hospodárskeho a celospolo-
enského sociálneho rozvoja obcí, miest, 

ob anov a štátu s výh adom do budúcnosti 
aspo  na 20 až 25 rokov.

Namiesto jedného dva
Sú asný stavebný zákon by mali na-

hradi  dva nové právne predpisy – zákon 
o výstavbe a zákon o územnom plánova-
ní. Rozoberme si podrobnejšie, o prinesie 
zákon o územnom plánovaní.

Novým zákonom sa sledujú
tieto ciele:
1) významne posilni  výskum v oblas-
ti územného plánovania a prenášanie vý-
sledkov výskumu do zásad územného 
plánovania,

2) profesionalizácia štátnej správy,

3) znižovanie administratívnej zá aže pri 
innostiach súvisiacich s územným plá-

novaním, predovšetkým jeho elektro-
nizácia a digitalizácia dát slúžiacich ako 
vstupy súvisiace s územným plánovaním 
a výstavbou a na to nadväzujúce zruše-
nie vydávania územného stanoviska pro-
stredníctvom územného konania,

4) ur enie kompetencii Úradu pre územ-
né plánovanie a výstavbu Slovenskej re-
publiky,

5) elektronizácia procesov územného 
plánovania v jednotnej metodike a v jed-
nom informa nom systéme územného 
plánovania a výstavby.

Zákon reaguje aj na problémy v pra-
xi, ke  orgány územného plánovania ob-
starávajú aj malé zmeny a doplnky sa-
mostatne, nieko kokrát do roka, pri om 
v niektorých sa proces prekrýva a celko-
vý výsledok nie je koncep ný. Aby takým 
bol, prístup obstarávate a k prípadným 
zmenám schválenej územnoplánovacej 
dokumentácie by mal sledova  cie , aby 
sa z platnej územnoplánovacej dokumen-
tácie stal relatívne stabilný záväzný doku-
ment.

Územné plánovanie
K ú ovým pre život miest a obcí sa sta-

ne územné plánovanie, ktoré by malo 

premieta  tie najlepšie myšlienky a pred-
stavy, aby si vedeli mestá a obce napláno-
va  rozvoj vo vlastnom území s minimál-
nym záberom ornej pôdy. Malo by to by  
inak ako doteraz, ke  sa mesto stávalo len 
pasívnym ú astníkom konania v rukách 
developerov.

Na druhej strane, sú tu aj ur ité riziká. 
Investor, ktorý financoval stavebné pro-
jekty, následne zhmot oval svoju pred-
stavu, ktorá sa však málokedy úplne zho-
dovala s predstavami poslancov a vedenia 
mesta. Samosprávy budú musie  dôklad-
ne dozorova  proces územného plánova-
nia. Mnoho starostov si možno vydých-
ne, že už na nich nebude vyvíjaný tlak zo 
strany verejnosti i investorov. Bude to je-
diný ú inný nástroj v rukách samosprávy 
obcí a miest, pretože v stavebnom konaní 
budú v úlohe štatistu.

Zákon o výstavbe
Cie om zákona o výstavbe je rieši  ak-

tuálny celospolo enský problém zníženej 
úrovne disciplíny vo výstavbe. Na dosiah-
nutie tohto cie a je potrebné zabezpe i :

 zjednodušenie stavebného povo ova-
nia, predovšetkým jeho elektronizáciu 
a digitalizáciu dát slúžiacich ako vstupy 
súvisiace s územným plánovaním a vý-
stavbou,

 zmeny v rozhodovacej právomoci pri 
povo ovaní stavieb (centrálne bude po-
vo ovanie stavieb riadi  novozriadený 
ústredný orgán štátnej správy, upúš a sa 
od doterajších postupov a procesov posu-
dzovania stavebných zámerov v dvojstup-

ových správnych konaniach, t. j. v územ-
nom konaní a v stavebnom konaní, ke  
sa v mnohých prípadoch vyjadrovali
dotknuté orgány a ú astníci konania 
k predmetu veci duplicitne, ím sa zjed-
noduší a skráti schva ovací proces stavieb),

 stavby postavené nepovolenými sta-
vebnými prácami nebude možné po ú in-
nosti nového zákona dodato ne povoli ,

 precizuje sa postup stavebného úra-
du pri nepovolených stavebných prácach 
a ich odstra ovaní, najmä presným defi-
novaním nepovolených stavebných prác, 
podmienok a postupov odstra ovania, 
zoh adnením ú asti zhotovite a nepovole-
nej stavby na porušení zákona a pod.,

 ohláseniu budú podlieha  drobné 
stavby alebo drobné stavebné práce. Pôj-
de o jednoduchý procesný postup, kde 
bude musie  stavebník dodrža  podmien-
ky umiestnenia stavby a stavebný úrad na 
ú ely ohlásenia vydá stavebníkovi potvr-
denie o ohlásení stavby. Proces bude plne 
elektronický.

Kritika vytýka návrhu zákona naprí-
klad nepropor né posilnenie postavenia 
stavebníkov (vrátane developerov) v pro-
cese povo ovania stavieb, obmedzenie 
možností obcí, verejnosti a dotknutých 
osôb (vrátane vlastníkov nehnute ností 
dotknutých povo ovanou výstavbou) roz-
hodova  o svojom území, nedostato né 
zakotvenie prostriedkov na ochranu ve-
rejného záujmu, priznanie širokých kom-
petencií projektantom, ktorí sú súkromné 
subjekty platené stavebníkom, ale naprí-
klad aj používanie terminológie umož u-
júcej nejednozna ný výklad.

V úlohe štatistov
Pre zástupcov miest a obcí je návrh 

nového stavebného zákona neprijate -
ný z viacerých dôvodov. Zvýraz ujú pre-
dovšetkým to, že oklieš uje kompeten-
cie samospráv, pri om výrazne znižuje aj 
právne možnosti ob anov ako ú astníkov 
konania. Pod a návrhu zákona sa však sta-
vebné úrady dostanú skôr do úlohy šta-

tistu a riešite a prípadných sporov, ktoré 
zaviní ktosi iný. Hlavný nedostatok ná-
vrhu zákona spo íva v spôsobe vytvore-
nia a prevádzkovania informa ných sys-
témov, ktoré sa majú „odovzda “ externej 
firme. Nedostatkom je takisto nízka mie-
ra participácie s odbornou verejnos ou, 
zhoršenie postavenia susedov a verejnos-
ti pri povo ovaní stavebnej innosti, neza-
bezpe enie ú asti verejnosti pri stavbách 

s dopadom na životné pros-
tredie i ve ký význam pri-
znaný projektantovi (plate-
nému investorom).

Rozobrali sme si tak po-
zitíva, ako aj riziká vyplý-
vajúce z vládou schvále-
ného nového stavebného 
zákona, ktorý by mal za a  
plati  od 1. januára 2023. 
Uvidíme, ako sa premietnu 
do praktického stavebné-
ho života mesta, ktoré ta-
kisto pripravuje ve mi dô-
ležitý dokument potrebný 
pre svoj rozvoj – Územný 
plán mesta Stupavy. Je to 
zhmotnená predstava, aká 
bude tvár mesta na budúce 
roky so zoh adnením zábe-
ru vzácnej ornej pôdy, chrá-

nených vtá ích území, prírodných území 
so zvláštnym stup om ochrany a vôbec 
všetkých vplyvov na životné prostredie 
okolo nás. Aby stavebné zásahy o naj-
menej a citlivo zasahovali do ekosystému 
katastra mesta Stupavy.

Robert Kazarka, viceprimátor mesta
Foto: švo
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Mesto Stupava ako správ-
ca dane z nehnute ností, 
dane za psa, poplatku za 

komunálne odpady a drobné staveb-
né odpady týmto vyzýva ob anov na 
zaplatenie nedoplatkov. V zmysle zá-
kona . 582/2004 Z. z. o miestnych 
daniach a miestnom poplatku za ko-
munálne odpady a drobné stavebné 
odpady v znení neskorších predpisov, 
VZN . 7/2019 o dani z nehnute -
ností a dani za psa a VZN . 7/2020 
o miestnom poplatku za komunál-
ne odpady a drobné stavebné odpa-
dy boli tieto dane a poplatky splatné 
v lehote poslednej splátky uvedenej 
v rozhodnutí.

Touto cestou vyzývame všet-
kých da ovníkov, ktorí doposia  
da  z nehnute ností, da  za psa 
a poplatok za komunálne odpa-
dy a drobné stavebné odpady ne-
uhradili, aby si túto povinnos  spl-
nili, a to zaplatením na ú et mesta 
Stupavy, a tak sa vyhli prípadné-
mu vymáhaniu nedoplatkov v da-

ovom exeku nom konaní.

Ako budeme stava  po novom?
Stavebný zákon ako celok troch základných inností v stavebníctve a v národnom 
hospodárstve, ktorými sú urbanistické plánovanie, územné plánovanie a stavebný 
poriadok, je základným technicko-administratívnym pravidlom pre rozvoj a výstavbu 
Slovenska. Sú asný stavebný zákon, aj ke  viackrát novelizovaný, platí od roku 1976, 
iže už viac ako štyridsa pä  rokov... 

Výzva na zaplatenie 
nedoplatkov na dani 
z nehnute ností, dane za 
psa a poplatku za komu-
nálne odpady a drobné 
stavebné odpady.



Hlavná kontrolórka mesta Stupa-
vy informovala o kontrole pl-
nenia uznesení. Z jej materiálu 

vyplynulo, že 5 uznesení bolo splnených 
a v procese plnenia je alších 26 uzne-
sení alebo ich astí. Rozsiahlejšiu disku-
siu vyvolal návrh na zrušenie uznesenia, 
ktorým bol schválený zámer transformá-
cie zdravotného strediska formou inštitú-
tu obchodnej verejnej sú aže. Tento návrh 
vyplynul z diskusií s nájomcami zdravot-
ného strediska, pri om bolo zdôraznené, 
že zrušením tohto uznesenia mesto nech-
ce rezignova  na transformáciu zdravot-
ného strediska, ale h adá cesty, ako ho 
transformova  bez stratu vplyvu na jeho 
prevádzku. Mestské zastupite stvo pred-
metné uznesenie zrušilo.

Rekonštrukcia stani nej
budovy

V druhom vecnom bode programu ro-
kovania zastupite stvo prerokovalo záve-
re nú správu z procesu participatívneho 
plánovania nového využitia železni nej 
stanice v Stupave. Správu predniesli zá-
stupcovia ob ianskeho združenia Wellgi-
ving, ktorí tento projekt zrealizovali.

Celkovo možno konštatova , že z priesku-
mu medzi obyvate mi vyplýva potreba mul-
tifunk ného využitia budovy bývalej že-
lezni nej stanice a pri ahlého areálu po as 
celého d a, ktoré bude obsluhova  jednotli-
vé cie ové skupiny obyvate ov od detí až po 
seniorov s významným dôrazom na kultú-
ru, vzdelávanie a vo no asové aktivity.

Príspevok na žiaka ZUŠ
Mestské zastupite stvo v alšom bode 

programu schválilo novelu všeobecne zá-
väzného nariadenia . 2/2019 
tak, že sa mesa ný príspevok zá-
konného zástupcu žiaka v zá-
kladnej umeleckej škole zvýšil 
z 12 na 15 eur.

Pál ivý bod rozpo tu
– poh adávky

Hlavným bodom rokovania 
decembrového zastupite stva 
bol návrh rozpo tu mesta Stupa-
vy na r. 2022. Tento návrh bol 
prerokovaný v tzv. tre om íta-
ní, ke že o návrhu rozpo tu ro-
kovalo mestské zastupite stvo na 
októbrovom, aj na novembro-
vom zasadnutí. Tým bol vytvore-
ný dostato ný priestor na pred-
kladanie návrhov a pripomienok 
v dostato nom predstihu. Hlav-
ná kontrolórka vo svojom stano-
visku odporu ila návrh rozpo tu 
schváli . V diskusii bola upriamená po-
zornos  na vymáhanie poh adávok, ke  sa 
konštatoval v tejto oblasti významný po-
krok. Mestské zastupite stvo predložený 
návrh rozpo tu schválilo hlasmi všetkých 
prítomných poslancov takto:

Projekty a investície
Majetkové veci, ktoré zvy ajne tvoria 

najmohutnejšiu as  programu rokova-
nia, boli v decembri zastúpené len troma 
návrhmi, ktorých prerokovanie bolo pre-
dovšetkým z asového h adiska nalieha-
vé. V dvoch prípadoch išlo o zmenu uzne-
senia a v tre om prípade o súhlas mesta 
s realizáciou projektu rekonštrukcie a re-
vitalizácie futbalového miniihriska, ktoré 
je v nájme FKM Stupava, o. z., vrátane 
finan nej spoluú asti mesta ako vlastní-
ka. Zastupite stvo tomuto projektu dalo 
svoj súhlas a schválilo finan nú spoluú-
as  v predpokladanej výške 5 625 eur.

V alších troch bodoch rokovania
zastupite stvo schválilo ú as
na projektoch:

(1) zníženie dopadov koronavírusov 
pandémie a ochrana verejného zdravia 
v meste Stupave,

(2) podpora odolnosti a udržate nosti 

kultúrneho domu v meste Stupave,
(3) zámer na získanie garantovanej 

energetickej služby, resp. inej formy PPP 
projektu a dodato nej inštalácie fotovol-
tického zariadenia Vodárne a kanalizácie 
Stupava, s. r. o.

Plánované kontroly
Hlavná kontrolórka mesta 

Stupavy predložila mestské-
mu zastupite stvu na schvá-
lenie návrh plánu kontrolnej 
innosti hlavnej kontrolórky 

na prvý polrok 2022. Pod a 
tohto návrhu vykoná tema-
tické kontroly na mestskom 
úrade, vo Vodár ach a kana-
lizáciách Stupava a v Ma-
terskej škole na Hviezdosla-
vovej ulici. Zastupite stvo 
tento návrh schválilo.

Mestská polícia
Ná elník mestskej polí-

cie predložil zastupite stvu správu o in-
nosti mestskej polície za rok 2020 a ob-
dobie január až november 2021. V tejto 
správe pripomenul, že v r. 2021 si mest-
ská polícia pripomenula tridsiate výro ie 
založenia.

Zastupite stvo vzalo túto správu na ve-
domie. V alších dvoch bodoch boli v za-
stupite stve prerokované a schválené in-

terné predpisy mestskej polície, ktorých 
schva ovanie je vyhradené zastupite -
stvu – organiza ný poriadok Mestskej po-
lície v Stupave a rozsah technických pro-
striedkov Mestskej polície v Stupave. 
Tieto dokumenty reagujú na nové úlohy 

mestskej polície najmä v oblasti statickej 
dopravy a vytvárajú predpoklady na ich 
zvládnutie.

Harmonogram zasadnutí 
na rok 2022

V predposlednom meritórnom bode ro-
kovania mestské zastupite stvo schválilo 
plán zasadnutí mestskej rady a mestského 
zastupite stva. V roku 2022 sa uskuto -
nia komunálne vo by spojené s vo bami 
do orgánov samosprávnych krajov (prav-
depodobne koncom októbra). Preto sa 
predpokladá, že v roku 2022 v tomto vo-
lebnom období bude mestská rada zasa-
da  šes krát. Mestské zastupite stvo bude 
v tomto volebnom období zasada  tiež 
šes krát (ostatné zasadnutie je plánované 
na 29. 9. 2022). Ustanovujúce zasadnu-
tie mestského zastupite stva po komunál-
nych vo bách sa uskuto ní s najvä šou 
pravdepodobnos ou v novembri 2022.

Vo ba kontrolóra
V poslednom bode rokovania pred bod-

mi „Interpelácie“ a „Rôzne“ mestské za-
stupite stvo vykonalo 
vo bu nového hlavného 
kontrolóra mesta Stupa-
vy. Na túto funkciu sa 
prihlásil jediný záujem-
ca – terajšia hlavná kon-
trolórka mesta Stupa-
vy. Na zvolenie hlavného 
kontrolóra je v prvom 
kole vo by potrebná nad-
polovi ná vä šina hla-
sov všetkých poslancov, 
t. j. 9 hlasov. Druhé kolo 
vo by sa môže uskuto -
ni , ak ani jeden z kan-

didátov nie je v prvom kole zvolený a do 
druhého kola postupujú dvaja kandidá-
ti, ktorí získali v prvom kole najviac hla-
sov. V druhom kole sta í na vo bu najvä -
ší získaný po et hlasov. Ke že sa konala 
vo ba len jedného kandidáta, vo ba mohla 
by  len jednokolová. Kandidát na funkciu 
hlavného kontrolóra mesta Stupavy získal 
v tejto vo be osem hlasov, o znamená, že 
nebol zvolený.

Neúspešná vo ba hlavného kontroló-
ra neznamená, že mesto Stupava zosta-
lo bez hlavného kontrolóra, ke že zákon 
o obecnom zriadení v prechodných usta-
noveniach súvisiacich s mimoriadnou si-
tuáciou, núdzovým stavom alebo výni-
mo ným stavom vyhláseným v súvislosti 
s ochorením COVID-19 ur uje, že funk -
né obdobie hlavného kontrolóra sa predl-
žuje až do uplynutia 60 dní od odvolania 
takejto krízovej situácie.

Pavol Baxa, foto: Peter Kubi ka

Decembrové zastupite stvo v Stupave sa uskuto nilo 14. 12. 2021. Jeho hlavnou témou bol návrh rozpo tu mesta 
Stupavy na r. 2022. Na rokovaní sa zú astnilo spo iatku 13 poslancov a ich po et sa v priebehu rokovania zvýšil 
na 15. Zastupite stvo rokovalo pod a navrhnutého programu, ktorý schválilo bez pripomienok. 
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Decembrové zastupite stvo v Stupave

Prvé mestské zastupite stvo
v tomto roku sa stretlo
3. februára 2022 o 14.00 hod. v MKIC.

Bežné príjmy mesta 10 842 408,00 EUR

Bežné príjmy RO 601 507,00 EUR

Bežné príjmy spolu 11 443 915,00 EUR

Bežné výdavky mesta 5 122 125,00 EUR

Bežné výdavky RO 5 736 296,00 EUR

Bežné výdavky spolu 10 858 421,00 EUR

Prebytok bežného rozpo tu 585 494,00 EUR

Kapitálové príjmy mesta 3 639 752,00.EUR

Kapitálové výdavky mesta 3 519 192,00 EUR

Prebytok kapitálového rozpo tu 120 560,00 EUR

Finan né operácie príjmové 1 000 000,00 EUR

Finan né operácie výdavkové 1 692 272,00 EUR

Schodok  nan ných operácií -692 272,00 EUR

Rozdiel rozpo tového hospodárenia 13 782,00 EUR



Môžeme skonštatova , že sa nám 
aj napriek pokra ujúcej pandémii 
postupne darilo nap a  vä šinu 

našich plánov na rok 2021. Tým najvä ším 
projektom bola revitalizácia Pivovarské-
ho rybníka, ktorý sme spolo ne s partner-
mi a našimi zamestnancami slávnostne otvo-
rili v septembri. Jeho obnova bola spustená 
v úvode roka, najnáro nejšie práce prebehli 
v jarných mesiacoch, po as ktorých bolo 
odvezených približne 600 ton nánosového 
bahna, vy istené brehy aj toky prívodových 
kanálov, zrekonštruovaná betónová hrádza 
a stavidlo, navozený lomový kame . Svoje 
miesto si našli aj malý vodopád, nové lavi ky, 
koše a nezabudli sme ani na úpravu chodní-
kov v okolí. Stáli sme aj pri alšom verejno-
prospešnom projekte, pomohli sme dobro-
vo níkom, ktorí sa podujali opravi  Artézsku 
stud u pred Lozornom a upravi  jej okolie. 

Renováciou  prešli v priebehu roku 2021 aj 
mestské lavi ky. Vymenili sme drevené prvky 
a obnovili nátery kovových konštrukcií. Rov-
nako sme sa venovali aj oprave a údržbe mos-
tíkov v parku a osádzaniu nových smetných 
košov. Ve mi príjemnou sú as ou našej prá-
ce bolo vytváranie nových zelených plôch, na 
ktoré sme vysadili rozmanité trvalky, cibu o-
viny, kroviny i trvalkové zelené koberce. Ve-
ríme, že už túto jar si ich za nú Stupav ania 
užíva  naplno.  Pred štartom školského roka 
sme obnovili priechody pre chodcov, v rám-
ci turistickej sezóny sme obnovili autobusovú 
zástavku Obora, aby dôstojne vítala návštev-
níkov, ktorí sa vyberú na Pajštún. 

Nová webová stránka
Za dôležité považujeme aj spustenie novej 

web stránky www.vps-stupava.sk, ktorá pri-
náša preh adné informácie o odpadovom hos-

podárstve v meste, o jeho údržbe, o zbernom 
dvore i cintorínoch a pohrebníctve. V aka 
preh adným mapám si môže každý pozrie , 
kde sa nachádzajú malé koše, koše pre psi -
károv, kde kosíme alebo kde sa nachádzajú 
detské ihriská. Rovnako sú v mape preh adne 
rozdelené dni vývozov komunálneho odpa-
du a rozdelenie ulíc pod a obvodov pri vývo-
ze triedeného odpadu. Na stránke nechýbajú 
ani bližšie informácie o jednotlivých druhoch 
triedeného odpadu, kalendár zberu na stiah-
nutie i preh adne zverejnené faktúry. V prí-
pade potreby je tu možné nájs  aj informácie 
o službách a strojoch, ktoré môžeme poskyt-
nú  v rámci prenájmu verejnosti.

Každodenné nevidite né úlohy
K úlohám našich zamestnancov patria 

tradi ný vývoz odpadkov, upratovanie ulíc 
a chodníkov, kosenie trávnikov a zber opa-
daného lístia, údržba cintorínov, detských ih-
rísk i mestského mobiliáru. Poradili sme si 
aj s orezmi polámaných i rizikových stro-
mov, opravou verejného osvetlenia, lokál-
nymi opravami mestských komunikácií a 
chodníkov, istením odvod ovacích ž abov 

alebo výmenou po-
škodených doprav-
ných zna iek. V aka 
vašim postrehom vie-
me reagova  a vyra-
zi  do terénu tam, kde 
je to potrebné, pre-
to oce ujeme, že ste si 
už zvykli sa na nás  so 
svojimi tipmi obra-
ca . Radi vychádzame 
v ústrety aj aktívnym 
skupinám obyvate-
om, ktorí sa zorgani-

zujú na rôznych susedských brigádach, a po-
mohli sme s vývozom odpadu i pristavením 
kontajnerov.

Kde vidíme priestor 
na zlepšenie

Už tretí rok fungujeme s finan ne pod-
dimenzovaným rozpo tom najmä v oblas-
ti kapitálových investícií do strojno-tech-
nologického vybavenia. Vysoký priemerný 
vek vozového parku, absencia viacerých uži-
to ných strojov a zastarané technické vy-
bavenie nám stanovujú kapacitné limity, 
ktoré sú neadekvátne sú asným technolo-
gickým možnostiam. Preto máme obme-
dzený výkon a nižšiu efektivitu práce na-
príklad pri zimnej údržbe ciest a chodníkov, 
istení a udržiavaní verejných priestranstiev, 

vo vy ahovaní septikov alebo pri manipulá-
cii s vytriedenými zložkami odpadu. Žia , je 
to najmä o peniazoch, ktorých je nedosta-
tok vo viacerých oblastiach mestského živo-
ta. Dobieha nás tak investi ný dlh minulých 
období. Veríme preto, že sa nám spolo ne 
s vedením mesta podarí úspešne pracova  na 
tom, aby sme vedeli finan ne pokry  nevy-

hnutné investície, ktoré nám umožnia roz-
širova  a zefektív ova  naše služby Stupave 
a jej obyvate om. 

o sa ešte v roku 2021 podarilo
  Rozšírili sme viano nú výzdobu.
  Osadili sme kôš na triedený odpad na 
Hlavnú ulicu.
  Vy istili sme budovu bývalej železni nej 
stanice. 
  Zakúpili sme elektrický vozík na obslu-
hu parku i ažšie dostupných lokalít. 
  Zriadili sme na zbernom dvore kontajner 
na použité knihy, hra ky a CD/DVD.
  Spustili sme zber kuchynského odpadu. 

Plány na rok 2022
Výsadba zelene vo vhodných lokalitách 

s cie om aktívne reagova  na klimatické 
výzvy. Udrža  bazálne funkcie podniku pri 
starostlivosti o mesto. 

Silvia Nagyová, foto: Peter Kubi ka

V zbernom dvore môžete do 
špeciálnych nádob vloži  
použitý kuchynský olej. 

Vkladá sa do nich napríklad v PET 
f ašiach i iných vhodných nádo-
bách. Mesa ne v zbernom dvore 
vyzbierame a odovzdáme na alšie 
spracovanie priemerne 265 litrov 
použitého kuchynského oleja. 

Pre o je dôležité použitý 
olej odovzdáva ?

 Zákon zakazuje vylievanie ole-
ja do kanalizácie, ke že ju zne-
is uje, a v prípade, ak sa dosta-

ne k vodnému zdroju, dokáže aj 
troška oleja zne isti  nieko ko ti-
síc litrov vody.

 Olej vyliaty do výlevky zne is-
uje a zanáša potrubia aj vo 

vašej domácnosti.
 Olej je biologicky až-

ko odbúrate ný a vo vodnom 
prostredí redukuje kyslík po-
trebný pre faunu a flóru. 

 Škodí zvieratám, ktoré olej 
skonzumujú alebo sa od neho 
zašpinia.

Silvia Nagyová

V novembri roku 2021 bol Národnou ra-
dou SR novelizovaný zákon . 8/2009 Z. 
z. o cestnej premávke. Táto novela ú inná 

odo d a 1. 3. 2022  mení okrem iného aj ustano-
venie § 52 odst. 2, ktorý znie: 
Iní ú astníci cestnej premávky než chodci 
nesmú chodník používa ; to neplatí pre cyk-
listov pod a § 55 ods. 1, pre vodi ov samovy-
važovacieho vozidla pod a § 55a ods. 2, ak 
dopravnou zna kou alebo dopravným za-
riadením je ur ené inak alebo ak ide o za-
stavenie alebo státie bicykla alebo moto-
cykla, pri ktorom ostane súvislá vo ná šírka 
chodníka najmenej 1,5 m. 

V praxi to znamená, že vodi i motorových vozi-
diel s celkovou hmotnos ou neprevyšujúcou 3,5 t 
od 1. 3. 2022 nebudú môc  využíva  na parko-
vanie svojich vozidiel chodník, a to ani v prípade, 
ako to bolo doteraz, že pri státí vozidla ponecha-

jú súvislú vo nú šírku chodníka 1,5 m. Parkovanie 
na chodníku bude možné iba vtedy, ak doprav-
nou zna kou (zvislou a  vodorovnou) alebo do-
pravným zariadením bude ur ené inak. Ak vodi  
motorového vozidla nedodrží príslušné ustanove-
nie § 52, odst. 2 a zaparkuje svoje motorové vo-
zidlo na chodníku, prípadne bude po chodníku 
s motorovým vozidlom jazdi , môže by  za daný 
priestupok postihnutý v zmysle príslušných plat-
ných právnych predpisov.

Vyobrazenie DZ  . 273 v zmysle platnej vyhlášky MV 
SR  . 30/2020 o dopravnom zna ení

Význam dopravnej zna ky: 
Zna ka umož uje státie vozidiel 

s najvä šou prípustnou celkovou 
hmotnos ou neprevyšujúcou 3,5 t 

na chodníku a vyzna eným symbo-
lom ozna uje spôsob ich státia.
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Aký bol minulý rok?
Uplynulý rok bol aj vo Verejnoprospešných službách Stupava pozna ený pandémiou, 
neustálymi zmenami a neistotou. Napriek tomu sa nám podarilo dokon i  významný 
projekt, rozšíri  možnosti zberu triedeného odpadu v zbernom dvore i dokon i  novú 
webovú stránku. Priebežne sme rekonštruovali a obnovovali aj mestský mobiliár, osadili 
sme nieko ko nových plôch zele ou a upevnili spoluprácu s aktívnymi obyvate mi mesta.

alšia cesta kuchynského oleja Od marca nové pravidlá v parkovaní

Rok 2021 v íslach
  Likvidácia iernych skládok: 
36,5 tony odpadu
  Dotrie ovanie odpadu: 
7 100 hodín 
  Odvoz komunálneho odpadu: 
16 500 km, viac ako 3 247  ton 
  Odvoz triedeného odpadu: 
9 830 km, 318 ton papiera, 
250 ton skla, 230 ton plastov
  Zber textilného odpadu: 
40,70 tony
  Zimná údržba ciest a chodní-
kov: 515 hodín, viac ako 20 ton 
posypového materiálu
  Starostlivos  o zele  a vý-
sadba: vysadených 1 441 ks 
kvetín, 24 ks kríkov a 800 ks 
cibu ovín
  Oprava a úprava ciest: 
41 ton asfaltu, 230 ton kame a
  Po et rozvezených obedov 
seniorom: 11 920
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D a 31. 12. 2021 v ase 23.25 
hod. MsP prijala oznámenie o rodinných 
nezhodách,  vyhrážaní a ujme na zdraví. 
Po príchode na miesto hliadka MsP zistila, 
že súdne trestaný muž sa nebezpe ne vy-
hrážal svojej matke napriek súdnemu zá-
kazu približova  sa k oznamovate ke. Bola 
vyrozumená hliadka OOPZ Stupava, kto-
rá si zadržaného muža  prevzala a vec a-
lej realizuje.

D a 4. 1. 2022 o 12.20 hod. prijal 
operátor MsP žiados  opera ného stredis-
ka ZZS Bratislava o použitie prístroja AED 
u ležiacej osoby, ktorá nereaguje na vonkaj-
šie podnety. Po príchode hliadky na miesto 
bola v chodbe rodinného domu nájdená le-
žiaca osoba. Pohmatmi, ohliadkou okolia 
a alšími úkonmi bolo hliadkou MsP ziste-
né, že vykonanie KPR by v danom prípa-

de stav nezmenilo, o potvrdila aj operátor-
ka ZZS, s ktorou bola nepretržite hliadka 
MsP v telefonickom spojení. Na miesto bol 
privolaný ohliadajúci lekár a vyšetrovate  
PZSR, ktorý vec alej realizuje. 

D a 16. 1. 2022 prijala hliadka 
oznámenie o zranenej a dezorientovanej 
žene, ktorá sa pohybuje na Železni nej uli-
ci. Po príchode na miesto bolo hliadkou zis-
tené, že žena je pod vplyvom alkoholu a má 
v oblasti avej tváre tržnú ranu. Na miesto 
bola privolaná RZP, ktorá sa pokúšala ženu 
ošetri , avšak tá to razantne odmietla. Šet-
rením bolo alej zistené, že zranenia si žena 
spôsobila nieko kými pádmi na zem.

D a 21. 1. 2022 o 9.10 hod. operá-
tor kamerového systému oznámil hliadke 
MsP, že na Hlavnej ulici vodi  kuriérskej 

spolo nosti poškodil pri cúvaní s motoro-
vým vozidlom st p verejného osvetlenia 
a z miesta nehody odišiel. Hliadka MsP 
preto vyrozumela ODI oddelenie doprav-
ných nehôd, kde udalos  oznámila, a do 
ich príchodu pátrala po uvedenom moto-
rovom vozidle. Po vypátraní a stotožnení 
vodi a vec prevzala ODI Malacky.

D a 28. 1. 2022 v ase 00.50 hod. 
hliadka prijala oznámenie o rušení no né-
ho pokoja  na Hlavnej ulici. Po príchode na 
miesto hliadka stotožnila aktérov hlu nej 
hádky, ktorú po ráznom dohovore vyriešila 
na mieste napomenutím. 

D a 29. 1. 2022 v ase 12.30 hod. 
MsP prijala oznámenie, že neznámy muž 
na ul. J. Ondruša umýva svoje motoro-
vé vozidlo a zne is uje verejné priestran-

stvo chemikáliami. Po príchode na miesto 
hliadka majite a vozidla vypo ula, vec za-
dokumentovala a vyriešila v blokovom ko-
naní na mieste. 

D a 1. 2. 2022 v ase 19.10 hod. 
bola hliadka MsP prostredníctvom operáto-
ra ties ovej linky 158 vyslaná na Dlhú uli-
cu, kde malo dochádza  k napadnutiu ženy 
úto níkom s nožom. Po príchode na miesto 
sa hliadka dostala do domu, kde cez okno 
zbadala v miestnosti k a a  muža s nožom 
v ruke priloženým k svojmu krku. Hliadka 
preto za použitia donucovacích prostriedkov 
muža spacifikovala a vyviedla z domu von, 
kde ho odovzdala hliadke OOPZ Stupava 
na vykonanie alších úkonov. Hliadka MsP 
pátrala následne po oznamovate ke, ktorá 
sa v dome nenachádzala. Tá sa k domu do-
stavila neskôr s odôvodnením, že pred úto -
níkom utiekla po jeho vyhrážkach a fyzic-
kom útoku s nožom v ruke so slovami  „daj 
peniaze, lebo a zabijem“. Celú vec si pre-
vzal vyšetrovate  PZ. 

NO NÝ POŽIAR KONTAJNERA
V sobotu 1. 1. 2022 bola o 00.35 hod. 

naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k požiaru 
v meste Stupave na ulici Cementárenská. Po 
príchode na miesto bolo zistené, že ide o po-

žiar plastového kontajnera na odpad. Jednot-
ka požiar uhasila pomocou jedného prúdu 
a následne skontrolovala miesto a okolie po-
mocou termokamery. Na mieste zasahovali 
4 lenovia nášho zboru s 1 kusom techniky 
CAS 32 Tatra 815.

PÁD STROMU V OBCI BORINKA
V pondelok 17. 1. 2022 bola o 13.26 

hod. naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k technic-
kej pomoci do obce Borinka. Išlo o pád stro-
mu cez vozovku, ktorá sa následkom toho 

stala neprejazdná. Jednotka strom odstránila 
pomocou motorovej píly a vozovku následne 
o istila. Na mieste zasahovali 5 lenovia zbo-
ru s technikou Iveco Daily CAS15.

ASISTENCIA POLICAJNÉMU
ZBORU SLOVENSKEJ REPUBLIKY

V utorok 18. 1. 2022 bola o 16.59 hod. 
naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k asisten-
cii pri innosti príslušníkov Policajného zbo-
ru Slovenskej republiky. Išlo o pomoc pri 
preverení podozrenia, ktoré sa týkalo mož-
ného uloženia telesných pozostatkov nezná-
mej osoby v zemi. lenovia našej jednotky 
daný priestor osvetlili a v spolupráci s prísluš-
níkmi Policajného zboru Slovenskej repub-
liky vykonali výkopové práce. Po odkopaní 
pôdy došlo k nálezu telesných pozostatkov 
zviera a. udské pozostatky neboli na mies-
te nájdené a podozrenie sa tak nepotvrdilo. 

Po dohode s príslušníkmi Policajného zboru 
SR ukon ili lenovia našej jednotky na mies-
te udalosti svoju innos .

POŽIAR CHATY
V piatok 21. 1. 2022 bola o 10.32 hod. 

naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k požiaru 
v k. ú. mesta Stupavy v lokalite Grefty. Po prí-
chode na miesto udalosti bolo prieskumom 

zistené, že ide o požiar chaty. Prvá jednotka 
nášho zboru na mieste vytvorila dopravné 
a úto né vedenie. Následne na miesto dora-
zila jednotka profesionálnych hasi ov z Brati-
slavy, v sú innosti s ktorou boli za até haseb-
né práce. Postupne na miesto dorazili alšie 
jednotky profesionálnych hasi ov, a to vrá-
tane sanitného automobilu, a druhá jednot-
ka nášho zboru. V objekte bol vykonaný 
prieskum na prítomnos  osôb. Žiadne osoby 

sa v objekte nenachádzali. Po as zásahu boli 
použité dýchacie prístroje. Na miesto bol pri-
volaný zis ovate  prí in vzniku požiarov. Cel-
kovo na mieste zasahovalo 6 kusov hasi skej 
techniky a príslušníci Policajného zboru Slo-
venskej republiky.

POŽIAR AUTA NA DIA NICI D2
V sobotu 22. 1. 2022 bola o 17.57 hod. 

naš a jednotka vyslaná Opera  ný m stre-
diskom Krajské ho riadite  stva Hasi  ské ho 
a zá chranné ho zboru v Bratislave k požia-
ru osobného motorového vozidla na dia ni-
ci D2, v k. ú. mesta Stupavy. Naša jednotka 
vykonala výjazd v ase 18.01 hod. s techni-
kou CAS 32 Tatra 815, v po te 1 + 3, a CAS 
15 Iveco Daily, v po te 1 + 4. Pred prícho-
dom našich jednotiek sa na mieste udalosti 
nachádzala jednotka profesionálnych hasi ov 
z Malaciek, ktorým sa požiar podarilo lokali-
zova . Po dohode s velite om zásahu sa naše 
jednotky vrátili spä  do svojej základne.

V posledných d och sme na území Bra-
tislavského kraja zaznamenali  nárast prí-
padov s podvodmi, ke  páchatelia pod rôz-
nymi vymyslenými legendami telefonicky 
kontaktujú dôver ivých ob anov. Ich otáz-
ky smerujú k úhradám, ktoré mali byt zre-
alizované z konkrétneho bankového ú tu. 
Zámerom je dosta  prihlasovacie údaje do 
internetbankingu a následne aj íslo pri-
delenej karty k bankovému ú tu. alšou 
požiadavkou je aj rodné íslo a po vygene-

rovaní bankou aj zabezpe ovací kód. Celá 
táto komunikácia sa odohráva v duchu 
akejsi „pomoci“ zvráti  „vyššiu transak-
ciu“, ktorá mala by  vykonaná krátko pred 
telefonátom od páchate a. Takýto prípad 
sme zaznamenali aj v priebehu tohto týž-
d a. Dôver ivá seniorka všetky vyššie uve-
dené údaje poskytla a následne ju doposia  
neznámy páchate  okradol o sumu v celko-
vej výške 30 000 €, ktorú mala na svojom 
bankovom ú te.

Bratislavská krajská polícia v tejto súvis-
losti dáva ob anom do pozornosti nasledu-
júce informácie: 

 v prípade takýchto telefonátov nepo-
skytujte žiadne zo svojich autentifika ných 
a verifika ných údajov k žiadnym banko-
vým službám i produktom, 

 banka nikdy nežiada obdobné údaje 
od klienta telefonicky, fakultatívne vyžadu-
je iba osobné údaje na identifikáciu klienta, 

avšak nikdy nie konkrétny údaj o konkrét-
nej službe i produkte, 

 v prípade, ak si vám neznáma osoba 
telefonicky pýta vaše údaje o platobných 
kartách a údaje o službe internetbanking 
alebo prihlasovacie údaje a heslo, neposky-
tujte ich! 

CIE OM TÝCHTO VOLANÍ A IN-
TERNETOVEJ KOMUNIKÁCIE JE 
IBA JEDINÉ – ZÍSKA  A VYLÁKA  
OD VÁS VAŠE PENIAZE 

Silvia Šimková

Dobrovo ný hasi ský zbor Stupava

Chrá te svojich starých rodi ov!

Zo zápisníka mestskej polície 



Azda  každý Stupav an vie, v kto-
rých asoch sa má vyhnú  pre-
jazdu Školskou ulicou. Rovnako 

tak každý rodi  vie, ko ko úsilia ho sto-
jí dopravi  svoje die a ráno do školy a po-
obede domov. Sú as ou d a sa tak stáva 
organizácia lenov rodiny, dopravný cha-
os a stres. A pritom sta í zvýši  bezpe nos  
v lokalite, vytvori  podmienky pre alterna-
tívnu dopravu a ochota dopria  de om sa-
mostatnos  a fyzický pohyb.

„Fenomén dopravy pred školskú bránu sa na-
zýva ‚mama-taxi‘ a samosprávy sa aj v aka 
nemu boria so zapchatými ulicami a chaotic-
kými situáciami v okolí škôl. Preto je aj na-
šou snahou preskúma , lokalizova  a uvies  do 
prevádzky riešenia, ktoré podnietia deti chodi  
do školy pešo, na bicykli i kolobežke,“ uviedol 
Marek Zahradník z Cyklokoalície.

Do školy na bicykli
Jedným zo spôsobov, ako motivova  

k doprave do školy na bicykli i kolobež-
ke, je známa jesenná kampa  Do školy 
na bicykli, ktorú organizuje o. z. Cykloko-
alícia. Zapojila sa do nej aj základná škola 
v Stupave a zo 67 škôl v jej kategórii skon-
ila šiesta. Na prelome septembra a ok-

tóbra tak chodilo do školy na bicykli alebo 
kolobežke priemerne 408 detí denne. „To je 
po odrátaní covid-karantén každý tretí žiak, o 
je skvelý výsledok, ktorý zárove  umož uje zlep-
šenie,“ dodáva Marek Zahradník. Je však 
infraštruktúra v okolí školy pripravená na 
to, aby žiaci túto cestu absolvovali bezpe -
ne, plynule a pohodlne?

Prekro ená rýchlos , 
vypadávanie z chodníka

„Aby sme podporili rôzne formy alternatív-
nej dopravy a odbúrali možné riziká kolízie, 
je riešením spravi  cestu do školy bezpe -

Prvý ro ník si spravil predviano nú sú-
až o najkrajšiu a najoriginálnejšiu via-

no nú ozdobu, ktorú si vyhodnotili 
16. 12. 2021. V rámci rozvoja finan nej gra-
motnosti mali triedy 15. 12. 2021 Viano nú 
burzu. Za vý ažok si kúpili hry do triedy. 1. E 
a 1. D od 6. 12. do 17. 12. 2021 zrealizovali 
zbierku pre Azylové centrum Betánia v Ma-
lackách, deti a rodi ia prispeli trvácnymi po-
travinami, vyradenými hra kami, knižkami 
a oble ením po de och. 

Takouto formou sme sa snažili prispie  ku 
krajším Vianociam de om a matkám nachá-
dzajúcich sa v núdzi. Druhý a tretí ro ník re-
alizuje rozvoj finan nej gramotnosti najmä 
na hodinách matematiky. 

Žiaci 3. B sa zapojili do projektu – Ko -
ko lásky sa zmestí do škatule (škatule s dar-
ekmi pre seniorov do domova dôchodcov 

v Stupave) – 4. 12. 2021, – zú astnili sa ŠvP 

– 13. 9. 2021 – 17. 9. 2021 i realizujú ce-
loro nú sú až Adoptuj si kravi ku. Štvrtý 
ro ník realizoval projektový de  na rozvoj 
finan nej gramotnosti v rozsahu troch vyu-
ovacích hodín, niektoré triedy ho mali po as 

karantény online. V rámci rozvoja itate skej 
gramotnosti si žiaci vypracovávajú itate ský 
denník a oboznamujú spolužiakov s kniha-
mi, ktoré pre ítali, a tiež prebieha itate ský 
oriešok. Aj tento rok sa 4. B a 4. C zapojili 

do sú aže Osmijankova literárna záhrada (de-
cember – apríl), 4. G sa zapojila do celoro nej 
sú aže Adoptuj si kravi ku.

Dopravná výchova na prvom stupni neza-
spala ani po as zimného obdobia. Prváci sa 
stali malými pozorovate mi, druháci detskou 
políciou, tretiaci zostrojili koleso š astia z do-
pravných aktivít a zašantili si na nových bi-
cykloch. Aj druhý stupe  pracoval na plné 
obrátky. Zapojili sme sa do mnohých olympi-

ád: biologickej, chemickej, anglickej, nemec-
kej, matematickej, kde sme aj uspeli. Máme 
úspešných riešite ov postupujúcich do okres-
ných až krajských kôl. 

ŠK geografickej olympiády sa konalo on-
line 24. 11. 2021. Celkovo sa ho zú astni-
lo 68 žiakov. V kategórii G (5. ro ník) sa zú-
astnilo 26 žiakov, úspešných riešite ov bolo 

24. V kategórii F (6. – 7. ro ník) sa zú astnilo 
16 žiakov, úspešní riešitelia boli všetci. V ka-
tegórii E (8. – 9. ro ník) sa zú astnilo 26 žia-
kov, úspešných riešite ov bolo 23. 

ŠK dejepisnej olympiády sa konalo 10. 12. 
2021 cez EduPage. Celkovo sa ho zú astnilo 
37 žiakov. Dosiahli sme ve a krásnych úspe-
chov. Naši žiaci uspeli v technickej olym-
piáde. Žiaci Richard Š oví ek a Ján Du-
dík skon ili na prvom mieste krajského kola 
a postupujú do celoslovenského. Na olympi-
áde z nemeckého jazyka sa v okresnom kole 
Viktor Š oví ek umiestnil na prvom mieste 
a Oliver Klus na druhom mieste.

Ve ká v aka patrí všetkým u ite om, rodi-
om a žiakom, ktorí prispievajú svojimi ve-

domos ami, schopnos ami a ve kým úsilím 
k zvyšovaniu povedomia o našej škole.

Renáta erná, foto: O ga Adámek 

S ú innos ou od 1. septembra 2021 pri-
šla legislatívna  zmena, ktorá spo íva 
v tom, že absolvovanie predprimárne-

ho vzdelávania v materskej škole je povinné 
pre všetky deti, ktoré dosiahnu pä  rokov 
veku do 31. augusta 2021. V tejto súvislosti 
die a, ktoré navštevuje materskú školu, má 
v tomto smere situáciu jednoduchšiu a zme-
na jeho života nie je až taká ve ká. Naša ma-
terská škola je inštitúciou, ktorá zámerne 

stimuluje u enie, u ite ky vyvárajú pros-
tredie, poskytujú podnety, aktivity, ktoré 
umož ujú de om získa  skúsenosti a trans-
formova  ich do poznatku, dôraz kladieme 
na zážitkové u enie. U detí rozvíjame via-
cero k ú ových  sociálnych a emocionálnych 
kompetencií, ktoré sú potrebné pre škol-
skú prácu a následne aj pre úspech v živo-
te. Dôležitá je spolupráca medzi u ite kami 
a rodi mi, ktorá je založená na partnerskej 

komunikácii a je aj jedným z predpokla-
dov úspešnej prípravy detí predškolského 
veku na vstup do základnej školy. Tried-
ne u ite ky poskytujú odborno-metodickú 
pomoc, konzulta no-poradenskú innos . 
U ite ky vzájomnou spoluprácou zabezpe-
ujú, aby prechod die a a z materskej ško-

ly do základnej školy bol plynulý a nekládol 
na die a neprimerané nároky. Materská ško-
la dlhodobo aktívne spolupracuje pri vstu-

pe die a a do základnej školy s Centrom pe-
dagogicko-psychologického poradenstva 
a prevencie Malacky pri diagnostike detí 
z h adiska školskej spôsobilosti, ktorá slú-
ži na zmapovanie kognitívnych schopnos-
tí a jednotlivých zložiek školskej zrelosti i 
odhalenie medzier. Rodi ia, ktorí si nie sú 
istí zrelos ou a nezrelos ou svojho die a a, 
sa môžu poradi  s odborníkmi. Dôležité je, 
aby sa na základe depistáže školskej spôso-
bilosti v as odhalili prípadné oblasti, v kto-
rých by die a mohlo zaostáva , a tak mu dali 
možnos  zmeni  rozdiely a využi  as na pri-
merané stimulovanie týchto oblastí. Tým sa 
snažíme predchádza  ažkostiam pri zvlád-
nutí požiadaviek a nárokov pri vstupe do 
základnej školy. 

Príprava detí na školu je dôležitou sú as-
ou cie a a poslania materskej školy.

Monika Snopková, MŠ Ružová, Stupava
Foto: Petra Volnárová

STUPAVSKÉ NOVINY | FEBRUÁR 2022 SAMOSPRÁVA/ŠKOLSTVO noviny@stupava.sk | 6

Prvý polrok za nami

Úlohy materských škôl

Napriek tomu, že bojujeme s chorobnos ou, s dištan ným vzdelávaním a karanténami, 
predsa sa nám daria mnohé zaujímavé veci. Prvý stupe  pracoval ako usilovné v eli ky 
v úli. Aké sme mali aktivity a sú aže?

Vstup do prvého ro níka je významným medzníkom v živote 
die a a, ako i jeho rodiny. De , ke  sa z predškoláka stane 
školák, výrazne zmení život celej rodiny. Do akej miery bude 
die a úspešné v role žiaka, v mnohom závisí aj od 
pripravenosti rodi ov zvládnu  svoju rolu by  rodi om 
školopovinného die a a. 

Stane sa Stupava mestom aj pre cyklistov?



nú a atraktívnu. Vtedy môžeme motivova  
deti aj rodi ov, aby ich ochota dochádza  na 
bicykli, kolobežke alebo pešo rástla,“ dodáva 
Zahradník. Ako však vyzerá situácia na 
Školskej ulici dnes? Merania* ukázali, že 
maximálnu povolenú rýchlos , ktorá je tu 
30 km/h, prekra uje 94 % vodi ov. Na-
vyše žiaci sa niekedy nezmestia na chod-
ník, ím sa vystavujú vyššiemu riziku.

Ako má vyzera  priestor, ktorý 
podporuje cyklistov?

Aby bol pohyb na bicykli i pešo bezpe -
ný, je potrebné vytvori  mu priestor. S tým 
ide ruka v ruke upokojenie dopravy v pri-
ahlých uliciach, o sa dá dosiahnu  jed-
noducho v aka úpravám priestoru. Tie sa 
dajú, samozrejme, realizova  tak, aby vo-
di ov nadmerne neobmedzovali, ale umož-
nili im plynulý prejazd ulicou.  Riešenia 
môžeme h ada  v krajinách ako Holand-
sko, ktoré má štatisticky najbezpe nej-

šiu premávku pre chodcov, ale aj vodi ov.  
„V holandských mestách a obciach hrajú naj-
vä šiu úlohu fyzické opatrenia, ktoré pomáha-
jú upokojova  dopravu a znemož ujú prekra o-
vanie rýchlosti. Výsledkom sú tichšie ulice, ktoré 
sú bezpe né pre všetkých ú astníkov premávky,“ 
spres uje dobré príklady Marek Záhrad-
ník. O dobrých príkladoch zo zahrani ia si 
povieme v budúcom ísle. Nebojte sa, ne-
budú to žlto- ierne retardéry, ktoré stoja 
slovenských vodi ov mnoho nervov…

*Meranie uskuto nila Cyklokoalícia o. z. 
d a 15. 1. 2022 v ase od 17.45 do 18.15 
hod. na Školskej ulici. Maximálnu povole-
nú rýchlos  prekro ilo 94 % vodi ov, 80 % 
vodi ov ju prekro ilo o aspo  7 km/h (to sa 
rovná pokute). Každý desiaty vodi  ju pre-
kra uje o viac ako 20 km/h.

Silvia Nagyová
Foto: Marek Záhradník

Minulé leto ste nastúpili 
do svojej funkcie vedúcej 
ekonomického oddelenia 

na Mestskom úrade v Stupave. Cítili 
ste sa okamžite ako ryba vo vode?

Nie tak úplne, a to i napriek tomu, že mám 
dlhoro né skúsenosti v samospráve a vo verej-
nej správe vôbec. Hoci som v rokoch 2009 až 
2015 pôsobila ako hlavná kontrolórka mesta 
Stupavy a toto prostredie poznám, potrebovala 
som trocha asu na zorientovanie sa. Legisla-
tíva v samospráve sa naozaj vyvíja ve mi dy-
namicky.

Ekonomické oddelenie pripravu-
je rozpo et mesta, a ke  ho schváli 
mestské zastupite stvo, zabezpe uje 
rozpis rozpo tu pod a ekonomickej 
a funk nej klasifikácie a limity vý-
davkov pre správcov rozpo tových 
kapitol, ako aj pre príspevkové a roz-
po tové organizácie. 

Predložený  návrh rozpo tu mesta Stupavy  
schválilo MsZ na svojom decembrovom zasad-
nutí. V sú asnosti mesto a aj ním zriadené or-
ganizácie bojujú s podstatným zvýšením cien  
energií. Nie sme výnimka, dôsledkami trpí 
celá krajina. Reagova  však musíme najmä na 
obavy štatutárov všetkých našich organizácií. 
Komunikujem s nimi a h adáme optimálne do-
asné riešenia. Verím však, že nám pomôže aj 

štát a urobí opatrenia v regulácii cien.

V novinách zverej ujeme výzvu na 
úhradu daní z nehnute nosti, dane 
za psa a poplatkov za komunálne od-
pady a drobné stavebné odpady. Evi-
dujete ve a nedoplatkov?

Áno, mesto Stupava zasiela opätovne výzvy 
za rok 2021. Využijem príležitos  oslovi  da-
ovníkov, aby doposia  nezaplatené dane uhra-

dili, a to zaplatením na ú et mesta Stupavy. 

Splnením da ovej povinnosti sa tak vyhnú prí-
padnému vymáhaniu nedoplatkov v da ovom 
exeku nom konaní. Aj ke  k takémuto kroku 
pristupujeme neradi, ide o zákonný postup. 

Kedy mesto Stupava zasiela 
ob anom rozhodnutia?

Pod a platnej legislatívy v termíne 31. 1. 
2022 uplynula lehota na podanie da ového 
priznania  k dani z nehnute ností.  Na elek-
tronické  zapracovanie zmien v oblasti  daní 
z nehnute nosti a spracovanie  zmien  v oblasti 
ostatných miestnych daní a poplatkov (da  za 
psa, za užívanie verejného priestranstva, ko-
munálny odpad at .), ktoré sú priebežne vyba-
vujú, je potrebný  ur itý as. 

V sú asnosti nie je možné presne ur i   ter-
mín zasielania  platobných výmerov ob a-
nom mesta Stupavy, pretože aj innos  za-
mestnancov úradu je podmienená vývojom 
pandemickej situácie na pracovisku. Tá môže 
ovplyvni  rýchlos  v spracovaní tejto agen-
dy.  Každá práceneschopnos  zamestnanca, 
prípadne karanténa, nás oberá o drahocenný 
as.  Je však naším spolo ným záujmom za-

bezpe i  distribúciu rozhodnutí v o najskor-
šom možnom termíne, najmä z dôvodu zabez-
pe enia príjmov do rozpo tu mesta Stupavy. 

Pripravovali ste návrh na poskytnu-
tie dotácií z rozpo tu mesta Stupavy 
na rok 2022 pod a všeobecne záväz-
ného nariadenia mesta Stupavy 

. 3/2015, ktorým sa ur uje postup 
poskytovania dotácií z rozpo tu 
mesta Stupavy?

Dotácie z rozpo tu Stupavy na rok 2022 
v zmysle všeobecne záväzného nariadenia mes-
ta Stupavy . 3/2015, ktorým sa ur uje po-
stup poskytovania dotácií z rozpo tu mesta 
Stupavy, bol schválený na MSZ d a 3. 2. 
2022. Mojím cie om je aktualizácia pred-

metného VZN a ur enie kritérií na vy-
hodnotenie podmienok na získanie dotácií.

Ako mesto Stupava reaguje na zvý-
šenie cien energií? Chcela by som sa 
opýta , i bude mesto dotova  MKIC, 
ke že toto zvýšenie cien je aj o 200 
– 400 percent. Plus sú tu alšie nega-
tívne zásahy, ktoré spôsobila pandé-
mia, zasiahla ekonomiku a innos  
nielen kultúrneho domu, ale tiež prí-
spevkové organizácie samosprávy.

Zvýšenie cien energií a pandémia v SR sa 
netýkajú  len MKIC. Týkajú sa nás všetkých, 
ale z h adiska mesta Stupavy toto zvýšenie po-

stihne najmä rozpo tové organizácie. A to sú 
základná škola, základná umelecká škola 
a všetky materské školy v Stupave. 

MKIC a VPS sú príspevkové organizácie 
zriadené mestom, ktoré sú napojené na rozpo et 
mesta príspevkom a môžu vykonáva  aj podni-
kate skú innos  na zabezpe enie svojich príj-
mov. Školy a materské školy túto možnos  ne-
majú. Pri otázke o zvyšovaní cien energií  si 
musíme uvedomi , že to nie je problém len nášho 
mesta, ale celej SR, a akáme, aké bude stano-
visko štátu a vlády SR v tejto veci. V sú asnos-
ti je pred asné, aby som zverej ovala akéko -
vek vízie.  

švo, foto: autorka
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otázok
Kataríne Tomkovi ovej



V aka schválenej žiadosti získa-
lo mesto od BSK 6 000 eur, pri-
om celková suma projektu bola 

12 499 eur. Projekt bol realizovaný na ve-
rejnom priestranstve na križovatke ulíc 
Bezru ova a J. Krá a a pozostával z dvoch 
aktivít:

– premeny betónovej plochy na „ze-
lenú“ prostredníctvom zatráv ovacích 
tvárnic, ktoré spevnili pôdu bez uzavretia 
jej odtokovej schopnosti,

– revitalizácie menších plôch verejnej 
zelene v okolí par-
koviska.

Novovybudovaná 
plocha napomôže ob-
novi  prirodzený stav 
hydrologického cyk-
lu, zmierni povrcho-
vý odtok, zne istenie 
zdrojov vody a záro-
ve  prispeje k mini-
malizovaniu dopadov 
zmeny klímy v mes-
te. Revitalizácia plo-

chy verejnej zelene v okolí parkoviska pri-
nesie služby, ktoré sú prospešné pre zdravie, 
pohodu i prosperitu, ke že zele  patrí k roz-
hodujúcim faktorom kvality života, je pre 
mesto zdrojom vitality a estetického skva-
litnenia našich sídiel.

rr, foto: Peter Kubi ka

Ekocentrum za ne svoju innos  
v najbližších týžd och. Hne  po ko-
laudácii otvorí svoje brány pre ve-

rejnos . Prinesie environmentálne vzdelá-
vanie pre deti zo základnej a z materských 

škôl, semináre, stretnutia i worskhopy na 
témy z oblasti ekológie, ochrany životného 
prostredia i pestovania plodín. Chýba  ne-
budú tematické výstavy, prednášky zaují-
mavých udí pôsobiacich v Stupave a okolí 

ani predstavenie vo no asových možnos-
tí v Malých Karpatoch. Okrem pútavého 
programu bude pre návštevníkov k dis-
pozícii knižnica zameraná na ekologické 
témy, aktivity pre deti, vonkajšie ihrisko i 
záhony na pestovanie základných druhov 
plodín. V Malom parku pribudne náu ný 
chodník s lavi kami a so smetnými košmi, 
svoje nové miesto si tu našlo aj detské ih-
risko, ku ktorému pribudne alšie ihrisko 
v priamej blízkosti ekocentra. V tomto za-
budnutom kúte parku tak vznikne nový 
priestor, ktorý Stupav anom prinesie al-
ší priestor na trávenie vo ného asu. V al-
šom vydaní Stupavských novín vám pred-
stavíme program a aktivity ekocentra.

rr
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Na pešej zóne

Ekocentrum tesne
pred otvorením
Projekt 3 E Morava Nature sme už v Stupavských novinách 
predstavili. Vyrastá v lokalite Malého parku. Nové 
ekocentrum sa bude nachádza  v objekte pôvodného
Krupi kovho domu. 

Premávka na železni nej trati v Stupave 
bola slávnostne otvorená 1. mája 1891 
a spo iatku bola bezplatná, aby sa ju 

udia nau ili využíva . Okrem osobnej pre-
pravy fungovala aj nákladná, zo Stupavy sa 
odvážal najmä cement a výrobky miestnych 
závodov. Parná lokomotíva premávala do 
mája 1967, ke  bola nahradená motorovou. 
Na decembrovom mestskom zastupite stve 
prezentovalo ob ianske združenie WellGi-
ving poslancom a zástupcom mesta Stupavy 
závere nú správu z procesu výskumu zapoje-

nia verejnosti v rámci plánovania nového vy-
užitia železni nej stanice a jej okolia, ktorý sa 
konal po as roku 2021 od apríla do októbra. 

Závery z prieskumu
Najdôležitejšou rtou stanice je jej histó-

ria, ktorú si všetci respondenti priali v no-
vom návrhu využitia podpori  rekonštruk-
ciou samotnej stavby. V interiéri by históriu 
podporili dobové zariadenie i historické fo-
tografie. Obyvatelia kládli ve ký dôraz na to, 
aby na mieste starého ko ajiska a pri ahlé-

ho okolia vzniklo celistvé územie pre peších 
a cyklistov, ktoré by bralo do úvahy existujú-
ce pešie prepojenia a prepojenie na historické 
objekty skladov. V tejto asti mesta by oby-
vatelia uvítali zelené upravené plochy, a pre-
to okolie stanice navrhovali pretvori  na ze-
lenú oázu pokoja s prvkami netradi ných 
športov pre neorganizovanú športovú ve-
rejnos . Priali si, aby vonkajšie územie mys-
lelo aj na mladých i seniorov a ich potreby.
V interiéri stanice, ktorý nebol prístupný 
respondentom pre havarijný stav budovy, si 
obyvatelia predstavovali komunitno-kreatív-
ne centrum, ktoré by lokalitu oživilo a bolo 
by prístupné po as celého d a rôznym veko-
vým skupinám. Túto funkciu by podporila 
vnútorná i vonkajšia kaviare  alebo bistro.  

Ako alej?
Spracovate mi participatívneho priesku-

mu bolo samospráve odporú ané, aby 

Ke  sa betón zazelená

Železni ná stanica

Žiados  o dotáciu na projekt 
„Premena nepriepustnej
plochy parkoviska na 
,zelené  a revitalizácia 
zelene v jeho okolí“ podávalo 
mesto Stupava na základe 
výzvy BSK na predkladanie 
žiadostí v rámci individuá-
lnej dotácie BSK na rok 2021.

Mesto Stupava a Železnice Slovenskej republiky podpísali 
23. novembra 2020 kúpno-predajnú zmluvu, na základe kto-
rej prešla stavba výpravnej budovy bývalej železni nej stani-
ce do majetku mesta aj s pri ahlými pozemkami s výmerou 
cca 43 árov. Zmluva nadobudla ú innos  2. decembra 2020.

Obyvate om bytového domu na 
ulici Mlynská 5 v Stupave sa po 
dvoch rokoch od schválenia žiadosti 
mestským zastupite stvom podarilo 
vybudova  stojisko kontajnerov ko-
munálneho odpadu, ktoré financova-
li z prostriedkov obyvate ov bytové-
ho domu, ím pomohli zlepši  nielen 
okolie a životné prostredie, ale aj za-
bezpe i  bezpe nejší rozh ad v križo-
vatke ul. J. Krá a – ul. Ružová.

Foto: Peter Kubi ka                             

PALEC HORE

V rámci dota nej schémy 
Bratislavského samospráv-
neho kraja „Individuálna 

dotácia z BSK 2021“ bola mestu 
Stupave schválená dotácia na pro-
jekt „Zelenšia pešia zóna v meste 
Stupave“. Prostredníctvom poskyt-
nutej dotácie pracovníci Verejno-
prospešných služieb Stupava zre-
alizovali kladenie vegeta ného 
koberca v okolí kme ov stromov 
vysadených pozd ž pešej zóny. Roz-
chodníkové koberce, alebo tiež 
skalni kové koberce, sú tou naj-
lepšou vo bou. Nevyžadujú takmer 
žiadnu údržbu, vyhovuje im pria-
me slne né žiarenie, nevadí im 
mráz ani sneh. Výsledkom projek-
tu je zvýšenie atraktivity priestoru 
pešej zóny so zachovaním jej oddy-
chového charakteru a s vyzdvihnu-
tím okrasnej funkcie zelene.

Pešia zóna tak podporí kolorit 
mesta a taktiež výraznou mierou 
pozitívne ovplyvní jeho psycho-
logickú, sociologickú a estetickú 
hodnotu.

rr, foto: Peter Kubi ka



Pozornejšiemu oku sa však za nú uka-
zova  rôzne rušivé faktory. Napríklad 
panelákové sídlisko milosrdne skry-

té za alejou mohutných stromov. Ako by 
táto as  vyzerala, ak by nedošlo k radikál-
nemu zásahu plánova ov v 70. rokoch 20. 
storo ia, si môžeme predstavi  pod a opa -
nej strany ulice. Alebo predaj a potravín, za 
ktorú sme síce všetci v a ní, ale ktorá svo-
jím vzh adom patrí aj s parkoviskom na pe-
rifériu a nie medzi 150-ro né domy. Náj-
deme tu aj rôzne unimobunky zastr ené 
medzi domami, ktoré sú z neznámych prí-
in tolerované napriek tomu, že ich územný 

plán v tejto oblasti zakazuje. i autá zapar-
kované priamo na tých pekných chodní-
koch, akoby sa všetci pretekali, kto to dá 
bližšie k fasáde domu i pod strom a bude 
tak najvä ší „hrdina“. Vä šinu z týchto ruši-
vých prvkov si už mnohí z nás prestali vší-
ma  alebo si na ne jednoducho zvykli. 

Rovnováha?
Pre lepšie pochopenie problému je po-

trebné uvedomi  si, že sa tu stretáva viac zá-
ujmov, ktoré je potrebné rešpektova . V pr-
vom rade je to ob an, obyvate  mesta, ktorý 
chce ma  funk né a príjemné prostredie pri 
ceste za prácou, nákupmi, službami i vo -
no asovými aktivitami. Potom je tu podni-
kate /developer, ktorý s cie om zisku ob a-
novi poskytuje služby, prácu i priestor na 
trávenie vo ného asu. Rovnako ako ob an, 
aj podnikate  platí dane a má o akávania, 
aby jeho aktivity neboli negatívne ovplyv-
nené. A potom je tu mesto, ktoré pre tento 
vz ah medzi ob anom a podnikate om po-
skytuje verejný priestor, udržiava ho a regu-
luje ho tak, aby v tomto trojuholníku ob-
an-podnikate -mesto bola rovnováha. 
Túto ideálnu schému je možné aplikova  

na mesto ako celok, ale ak si ho rozdelíme na 
menšie bloky, ktoré majú rôzne funkcie, ne-
bude táto rovnováha plati  v každom bloku 
(napr. priemyselná as , kde majú prevahu 
podnikate ské aktivity). Pre tento ideálny 
stav tu máme vy lenenú centrálnu mestskú 
zónu (CMZ), do ktorej sa sústre uje vä šina 
aktivít v meste. Na nastolenie rovnováhy a 
regulovanie prostredia má mesto nieko ko 
možností. V prvom rade sú to všeobecne zá-
väzné nariadenia (VZN) 
a následne aj územný 
plán, ktorý môže svo-
jím rozsahom azda naj-
vidite nejšie ovplyvni  
naše životné prostredie. 
Na ú el podrobnejšej re-
gulácie je oblas  CMZ 
v územnom pláne vy le-
nená ako blok, v ktorom 
je ur ené, že všeobecne 
stanovené parametre je 
potrebné spresni  územ-
ným plánom zóny, kto-
rý by presne ur il záväz-
né parametre pre každú budovu samostatne 
– i a v akom rozsahu je možné konkrét-
nu budovu zvä ši  (nadstavi , pristavi  ale-
bo len zrekonštruova ). 

Realita
Žia , na fázu regulácie sme ako mesto 

ešte nedozreli. Ako prvý krok bola v roku 
2018 vypracovaná urbanistická štúdia, kto-
rá by mala by  podkladom na spracovanie 
územného plánu zóny (ÚPN-Z). Kým nie je 
UPN-Z spracovaný, štúdia slúži nielen ako 
územnoplánovací podklad a podklad pre 
územné rozhodovanie (§4 ods.1 stavebného 
zákona), ale aj ako informatívna pomôcka 
a vôdzka pre budúcich stavebníkov a takis-

to pre prácu  mestského úradu pri rozhodo-
vaní o stavebných aktivitách v tejto zóne. 
Je dôležité poznamena , že tento dokument 
bol pred schválením zverejnený a konzulto-
vaný so všetkými majite mi nehnute ností 
v zóne, a teda ako ob ania predpokladáme, 
že všetky požiadavky obyvate ov a dotknu-
tých inštitúcií boli zahrnuté do výsledné-
ho riešenia. Týmto sú nastolené regulatívy 
a jasné pravidlá, ktorými by sa mali všetci 

riadi , a naša vytúžená rovnováha vz ahov 
ob an-podnikate -mesto by mala preukáza  
svoju životaschopnos . o však v prípade, ak 
sa niekto pokúša túto krehkú rovnováhu na-
ruši  a prikloni  misky váh na svoju stranu?

Všímajme si!
Napriek tomu, že urbanistická štúdia 

CMZ nie je záväzná a má len odporú a-
cí charakter, jej hlavnou úlohou je koordi-
nova  potreby všetkých dotknutých strán 
a stanovi  kompromis medzi potrebami 
majite ov nehnute ností a užívate mi verej-
ného priestoru, teda nami, ob anmi. Vo svo-
jej zložitosti a komplexnosti je ur ite záväz-
kom pre mesto, aby tento regula ný nástroj 

naplno využilo so všetkými možnos ami, 
ktoré ponúka. Ak sa ktoko vek pokúsi de-
formova  túto rovnováhu, neostane to bez 
následkov pre nás všetkých, v najhoršom 
prípade sa to prejaví na poškodenom pro-
stredí, na ktoré si budeme opä  musie  pri-
vyknú .

Vhodne navrhnuté aktivity
Verejný, ale využitý priestor je rovnako ve -

ká rezerva pre našu centrálnu mestskú zónu. 
Ur ite chýba koncep ný prístup aj na vyrie-
šenie tejto ambície, zah ajúci nielen inten-
zívnejšiu komunikáciu s komunitami, ale 
i funk né pokrytie cez dokument ,,Manuál 
verejných priestranstiev“, ktorý mestu chý-
ba. Vhodne navrhnuté aktivity programov 
by vedeli priestor zatraktívni  – bol by tak 
dôvod nielen prejs  sa naším námestím, ale 
cielene si ho aj užíva  a teši  sa z neho. Hlu ná 
zóna pri Hlavnej ulici má povä šine prázdne 

lavi ky a mobiliár tvorí skôr prekážky. Pro-
jekt typu ,,Sadni si!“, realizovaný už nieko ko 
rokov v Bratislave, je preto úspešný, že oži-
vuje a kultivuje hluché priestory. Je to alší 
dôvod by  aktívny a vo vzájomnej spoluprá-
ci dotvára  príležitosti, aby život v meste bol 
stále viac naplnený.

V tomto úsilí je potrebné povzbudi  všet-
kých pracovníkov mestského úradu, ktorí 
sú takisto ob anmi nášho mesta, aby sa ne-
vzdávali svojej roly a využili všetky regula -
né nástroje, ktoré majú k dispozícii. A rov-
nako aj my, ob ania mesta, im pomôžme 
svojou aktivitou a dajme najavo, že nám bu-
dúcnos  Stupavy nie je ahostajná. 

Ján Jacko, Hana Haldová, foto: Peter Kubi ka
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Pri poh ade na centrum Stupavy ur ite mnohým napadne, že v porovnaní s inými, podobne 
malými mestami, nie je na tom až tak zle. Vcelku útulná zástavba okolo Hlavnej ulice; 
zachovalé objekty, ktoré nazna ujú celkom bohatú históriu obce; zrekonštruované 
chodníky, vysoká zele  i dostatok lavi iek a smetiakov dávajú okoloidúcemu pocit, 
že je všetko tak, ako má by . 

Národná kultúrna pa-
miatka v srdci Stupa-
vy, Kaštie sky park, je 

o krok bližšie k svojej obnove.
Bratislavský samospráv-

ny kraj (BSK) oznámil, že vy-
bral realizátora na vypracova-
nie projektovej dokumentácie 
a zabezpe enie autorského do-
zoru pre realizáciu jeho kom-
plexnej obnovy.

Ví az zákazky tak zabezpe í 
napríklad projek né práce, dendrologický 
prieskum, grafický koncept parku i kon-
cep nú štúdiu a projekt náhradnej výsad-
by. Na celkovej revitalizácii parku sa doho-
dol primátor mesta Stupavy a poslanec BSK 
Martin Smeja s predsedom BSK Jurajom 

Drobom na rokovaniach v roku 
2019. Predpokladaný termín re-

alizácie je rok 2023. Tešíme sa, že sa parku 
vzh adom na svoju históriu a dôležitos  pre 
obyvate ov mesta dostáva zaslúžená pozor-
nos . O alšom vývoji obnovy vás budeme, 
samozrejme, informova .

Eva Sládková

 pokra ovali v zapojení verejnosti aj v 
alších krokoch a taktiež aby prebieha-

la dobrá spolupráca s aktívnou a odbor-
nou verejnos ou. Táto spolupráca by moh-
la vies  k naplánovaniu alších krokov, ako 
územie postupne obnovova  a oživova . 
Dobrou praxou býva aj vytvorenie do as-
ných zmien, ktoré oživia miesto ešte pred 
tým, ako sa vytvorí projekt celého územia. 

Takto by sa oko-
lie stanice mohlo 
za leni  do mes-
ta a sta  sa živou 
lokalitou za krát-
ky as, pri om sa 
môže postupne 
overova , i zvole-
né funkcie a prv-
ky boli vybrané 
vhodne. Veríme, 
že mesto prizve 

obyvate ov aj do alších krokov tohto pro-
cesu a že sa stane stanica opä  miestom, 
ktoré udí spája.

V týchto d och na budove prebiehajú sa-
na né a stabiliza né práce. Ke  sa odstráni 
nefunk ná as  strechy, nainštaluje sa pre-
strešenie, ktoré zabráni alšiemu vnikaniu 
daž ových vôd. 

rr, foto: Tomáš Kubica

Obnova Kaštie skeho parku

Centrálna mestská zóna
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Prvá konferencia k projektu Bordex – 
Cross border expedition experiences 
sa konala ešte za iatkom decembra 

minulého roka. Úvodné slovo na 
nej predniesol primátor Stupa-
vy Peter Novisedlák, a to nie-
len ako zástupca nášho regiónu, 
ale aj ako predstavite  strategic-
kého partnera projektu – mesta 
Stupavy.

Rozvoj turistického
ruchu

Slogan MAS Dolné Záho-
rie „Spájame sily pre rozvoj náš-
ho regiónu“ vyjadruje základ-
nú myšlienku podporova  rozvoj 
na základe využívania lokálneho 
potenciálu územia.

Naplánovanými aktivitami sa
zvýši atraktivita turistických 
destinácií regiónu. Teši  sa tak 
môžeme na nové cyklistické tra-

sy a turistické chodníky, aby plány roz-
voja turistického ruchu neboli len na pa-
pieri, ale aby sme k susedom do Rakúska 

mali bližšie. To napomôže roz-
voju ubytovacích a stravovacích 
služieb.

Celoeurópsky potenciál
Ako je známe, hrani né pásmo 

pri železnej opone v minulosti 
dlhý as brzdilo vývoj regiónov 
na obidvoch stranách rieky Mo-
ravy. Tá ešte aj dnes v mnohých 
oblastiach odde uje rakúske 
a slovenské povodie, Marchfeld, 
východný Weinviertel a Záhorie. 
Poloha medzi dvoma hlavnými 
mestami, Vied ou a Bratislavou, 
však spolu s významným prírod-
ným a kultúrnym dedi stvom 
ponúka i jedine ný celoeurópsky 
potenciál rozvoja a otvára roz-
manité cesty zbližovania. Atrak-

cie rakúskeho pohrani ného regiónu za 
riekou Moravou by tak mali by  na Sloven-
sku známejšie, aby lákali hostí zo sloven-
ského pohrani ia na návštevu Marchfeldu 
a takisto aj opa ne. Tým treba podporova  
kultúrne prepojenie v prírodnom prostre-
dí rieky Moravy. Práve to si kladie za úlo-
hu tento projekt.

Cezhrani né podujatia
V záujme vä šej informovanosti širokej 

verejnosti o kultúrnom a prírodnom dedi -
stve pohrani ného regiónu sa budú pozd ž 
rieky Moravy kona  cezhrani né poduja-
tia ako Dni múzeí a De  prírody. Týmto sa 
umocní dôležitos  a podpora cezhrani né-
ho prírodného a kultúrneho dedi stva.

Cezhrani né spoznávanie regiónov 
prispeje takisto k udržate nej turistic-
kej mobilite a zvýši o akávaný po et náv-
števníkov miest, kde sa nachádza prírodné 
i kultúrne dedi stvo a podporované pa-
mätihodnosti.

PARTNERI PROJEKTU:
 HLAVNÝ PARTNER: Weinviertel Tou-

rismus GmbH. Oficiálna inštitúcia pre 
rozvoj a marketing turizmu oblasti Wein-
viertel.

 HLAVNÝ CEZHRANI NÝ PART-
NER: Bratislava Region Tourism. Pod-
poruje a vytvára podmienky na rozvoj ces-
tovného ruchu na území Bratislavského 
samosprávneho kraja.

 PARTNER: Región Marchfeld. Spolok 
na podporu regionálneho rozvoja v Mar-
chfelde.

 PARTNER: MAS Dolné Záhorie. 
Ob ianske združenie Dolné Záhorie 
vzniklo v roku 2014 s cie om vytvore-
nia vyššej úrovne spolupráce a integrá-
cie, ktorá prinesie vyššiu kvalitu a lep-
šie zapojenie obyvate ov do h adania 
nových a inovatívnych nápadov a roz-
hodovania o území.

rr, foto: Marián Trusik

Pre rozvoj regiónu
Projekt cezhrani nej spolupráce Bordex – Cross border expedition experiences
vznikol v aka dlhoro ným kontaktom medzi slovenskými a rakúskymi aktérmi nášho 
regiónu. Tieto kontakty umožnili Miestnej ak nej skupine Dolné Záhorie zapoji  sa do 
projektu, v rámci ktorého plánuje svojimi aktivitami oslovi  obyvate ov 
v rakúsko-slovenskom prihrani nom regióne a motivova  ich k spoznávaniu 
regiónov Marchfeld a Záhorie.

Oznamy mesta
Mesto Stupava v zmysle ustanovenia 

§ 9a ods. 9 písm. c) zákona SNR . 138/1991 
Zb. o majetku obcí v znení neskorších pred-
pisov zverej uje zámer nájmu nehnute né-
ho majetku mesta Stupavy z dôvodu hod-
ného osobitného zrete a:

 
predmet nájmu: as  s výmerou 121 m2 
z pozemku, parcela registra „C“ KN . 1802/1 
s celkovou výmerou 141 m2, ktorý je zapí-
saný na LV . 2783, katastrálne územie 
Mást na dobu ur itú, a to 2 roky, za cenu 
nájmu 5,00 EUR/m2 ro ne, spolo nosti 
DREVOKON, s. r. o., Hviezdoslavova 110, 
900 31 Stupava, I O: 35 713 097.

Mesto Stupava ZVEREJ UJE zá-
mer nájmu formou vyhlásenia 
OBCHODNEJ VEREJNEJ SÚ AŽE:

predmet nájmu: pozemok „E“ KN parc. 
. 544 s výmerou 5 647 m2, evidovaný na 

LV . 2783 (podiel 1/1), katastrálne územie 
Mást, na obdobie desiatich (10) rokov za mi-

nimálnu cenu nájmu 80,00 EUR/ha ro ne. 
Ú el využitia pozemkov: po nohospodárske 
využitie, pestovanie hospodárskych  plodín 
a chov hospodárskych zvierat.

predmet nájmu: pozemok „E“ KN 
parc. . 563 s výmerou 6 125 m2, evidova-
ný na LV . 2783 (podiel 1/1) Stupava, ka-
tastrálne územie Mást, na obdobie desia-
tich (10) rokov za minimálnu cenu nájmu 
80,00 EUR/ha ro ne. Ú el využitia pozem-
kov: po nohospodárske využitie, pestovanie 
hospodárskych plodín a chov hospodárskych 
zvierat.

predmet nájmu: pozemok „E“ KN parc. 
. 3095/1 s výmerou 12 294 m2, evidovaný 

na LV . 2783 (podiel 1/1), katastrálne úze-
mie Mást, na obdobie desiatich (10) rokov za 
minimálnu cenu nájmu 80,00 EUR/ha ro ne. 
Ú el využitia pozemkov: po nohospodárske 
využitie, pestovanie hospodárskych plodín 
a chov hospodárskych zvierat.

predmet nájmu: pozemok „E“ KN parc. 
. 3097/2  s výmerou 1 150 m2, evidovaný na 

LV . 2783 (podiel 1/1), katastrálne územie 
Mást, na obdobie desiatich (10) rokov za mini-
málnu cenu nájmu 80,00 EUR/ha ro ne. Ú el 

využitia pozemkov: po nohospodárske využi-
tie, pestovanie hospodárskych plodín a chov 
hospodárskych zvierat.

predmet nájmu: pozemok „E“ KN 
parc. . 4138/3  s výmerou 856 m2, evido-
vaný na LV . 4551 (podiel 1/1), katastrál-
ne územie Stupava, na obdobie desiatich (10) 
rokov za minimálnu cenu nájmu 80,00 EUR/
ha ro ne. Ú el využitia pozemkov: po nohos-
podárske využitie, pestovanie hospodárskych  
plodín a chov hospodárskych zvierat.

predmet nájmu: pozemok „E“ KN 
parc. . 4256/4  s výmerou  9 767 m2, evi-
dovaný na LV . 4551 (podiel 1/1), katastrál-
ne územie Stupava, na obdobie desiatich (10) 
rokov za minimálnu cenu nájmu 80,00 EUR/
ha ro ne. Ú el využitia pozemkov: po nohos-
podárske využitie, pestovanie hospodárskych 
plodín a chov hospodárskych zvierat.

predmet nájmu: as   s výmerou 40 m2 
z pozemku „C“ KN parc. . 294/20 s výmerou 
2 807 m2, evidovaný na LV . 2783 (podiel 1/1), 
katastrálne územie Stupava, na obdobie desia-
tich (10) rokov, cenu nájmu 0,80 EUR/m2 ro -
ne. Ú el využitia pozemku: na po nohospodár-
ske ú ely, pestovanie ovocia a zeleniny.

predmet nájmu: as   s výmerou 40 m2 
z pozemku „C“ KN parc. . 294/20  s výmerou 
2 807 m2, evidovaný na LV . 2783 (podiel 1/1), 
katastrálne územie Stupava, na obdobie desia-
tich (10) rokov, za cenu nájmu 0,80 EUR/m2 . 
Ú el využitia pozemku: na po nohospodárske 
ú ely, pestovanie ovocia a zeleniny.

predmet nájmu: as  s výmerou 388 m2 

z pozemku „C“ KN parc. . 294/21 s výmerou 
869 m2, evidovaný na LV . 2783 (podiel 1/1), 
katastrálne územie Stupava, na obdobie desia-
tich (10) rokov, za cenu nájmu 0,80 EUR/m2 
ro ne. Ú el využitia pozemku: na po nohospo-
dárske ú ely, pestovanie ovocia a zeleniny.

predmet nájmu: 2 ambulancie s prísl. 
a spolo né priestory v pomernej asti nachádza-
júce sa na 1. poschodí Zdravotného strediska 
na Zdravotníckej ulici . 952/1 v Stupave, a to: 
miestnos  . 131 s výmerou 13,61 m2, miest-
nos  . 133 s výmeroua 8,82 m2 – spolu s vý-
merou 22,43 m2, a spolo né priestory v pomer-
nej asti 14,98 m2 na dobu ur itú, a to 2 roky, 
za cenu nájmu vo výške 6,76 EUR/m2 ro ne 
a cenu služieb spojených s nájmom vo výške 
29,38 EUR/m2 ro ne s cie om poskytovania pl-
nohodnotnej zdravotnej starostlivosti.



o vaša funkcia vicepre-
zidenta obnáša?

Ke  v roku 1989 ukon il 
innos  Zväzarm, kam patrili aj rádioa-

matéri, pretransformoval sa na Združenie 
technických a športových inností. O rok ne-
skôr sme vytvorili neziskovú organizáciu pre 
nadšencov rádioamatérstva na Slovensku – 
Slovenský zväz rádioamatérov, ktorý za-
stupuje záujmy slovenských rádioamatérov 
pred Slovenskou republikou a medzinárod-
nými telekomunika nými regula nými or-
gánmi. Okrem toho podporuje miestne sú-
aže v rádiovom orienta nom behu, ako aj 

reprezentáciu, ktorá sa zú ast uje na regio-
nálnych, európskych a svetových šampioná-
toch. Náš zväz vydáva aj lenský a-
sopis Rádiožurnál SZR. V sú asnosti 
má vyše 800 lenov a zastupuje Slo-
venskú republiku v Medzinárodnej 
rádioamatérskej únii.

Vrá me sa však do úplných 
za iatkov. Musím prizna , že si 
predstavujem morzeovku, špio-
nážne filmy alebo nadväzovanie 
spojenia v alekom vesmíre…

Prvopo iatky môjho záujmu siahajú do škol-
ských ias. Ako každý Stupav an som chodil na 
našu základnú školu. Ur ite si aj moji konškolá-
ci spomenú na u ite a Rudolfa Danka, ktorý vý-
razne ovplyvnil naše smerovanie. Za al som cho-
di  na radistický krúžok, ktorý bol ved a terajšej 
pošty. Po škole som sa za al u i  v Tesle v Brati-
slave, kde som v rámci SZM viac a viac preni-
kal do tajov rádiových v n. Klubov u sme mali 
v terajšom Komunále, neskôr v areáli cementár-
ne a nakoniec v areáli strelnice na Borníku. Pri-
šli sme o u, ke  toto územie Slovenské lesy preda-
li. Ke  zanikol Zväzarm, nemal našu innos  kto 
dotova . Krúžok rádioamatérov mi však priviedol 
aj životnú lásku, tam som sa stretol so svojou bu-
dúcou manželkou ubicou.

Stala sa rádiotechnika aj sú as ou 
vášho zamestnania?

Áno. V Tesle som sa vyu il za rádiomechani-
ka, vojen inu som odslúžil tuto v susedstve v Ku-
chyni ako radista a potom som nastúpil k polícii, 
tiež ako telekomunika ný technik.

Kedy ste za ali svoje individuálne 
vysielanie?

Svoj vlastný volací znak OK3CFY som dostal 
1. apríla 1965. V roku 1969 som ho zmenil na 
OK3JW a po získaní nezávislosti Slovenska na 
OM3JW. Na vysvetlenie – OM je prefix, ktorý 
má osobitý každý štát a môžete ho vidie  na lo-
diach i lietadlách. Pod a toho viete, že sú zo Slo-
venska. alšie písmená vo volacej zna ke sú vo-

lite né a vyberá si ich držite  zna ky 
alebo ich pridelí povo ovací úrad.

Ke  prechádzame po Hlavnej 
ulici v Stupave a náhodou 

zdvihneme zrak, môžeme vidie  na 
streche jedného z domov vašu rozloži-
tú anténu. Pod a jej rozmerov je jasné, 
že nechytáte televízne vysielanie…

Vysielam najmä na krátkych vlnách, teda na 
o najdlhšiu vzdialenos . Rádioamatérstvo je ce-

loživotný šport. Spojil som sa s úctyhodným po -
tom krajín – 340. Zaujímavá bola aj méta vyše 
1 100 ostrovov z celého sveta, ale aj 500 ostro-
vov Chorvátska alebo spojenia s ostrovmi Indoné-
zie. Musíte ovláda  fyziku, asové pásma a tiež 

podmienky šírenia krátkych v n. Každý de  vám 
môže prinies  prekvapenie.

Zdedili vašu zá ubu aj vaše deti?
Máme jednu dcéru a dvoch synov. Dcéra 

pracuje v škôlke, jeden syn je mäsiar a druhý 
pracuje v diplomatických službách. Práve on 
sa venuje rádioamatérstvu. Ke  chce lovek 
nie o dosiahnu , chce to as. Treba zbiera  in-
formácie. A to, o je na tom výborné, je, že rá-
dioamatéri si tie informácie vymie ajú. Ke  sa 
s niekým spojím, i už morzeovkou alebo sa po-
rozprávame v anglickom jazyku, o je najpou-
žívanejší jazyk v medzinárodnej komunikácii, 
posielame si poštou navzájom naše QSL karti -
ky, akúsi vizitku a potvrdenie nášho spojenia. 

A tie ukladám práve v tých šuplíkoch u nás 
v kancelárii. V poslednom období, zrejme z dô-
vodu uzatvárania letísk a nefungujúcej pošto-
vej prepravy v mnohých krajinách kvôli pande-
mickej situácii, má vymie anie QSL klesajúcu 
tendenciu. Napriek tomu majú tieto papiero-
vé karti ky stále svoje aro. Pri poh ade na ne 
si obnovíme vä šinou pekné spomienky na kon-
krétne spojenie, zatia  o elektronické potvrde-
nia len vylepšujú štatistiku…

Stíhate aj nejaký alší koní ek?
Kedysi som behal, dnes ma už nohy nechcú po-

slúcha , zvládam len každodennú prechádzku 
s naším psíkom Tobym. Rádioamatérstvu venu-
jem všetok svoj vo ný as. Musím sa po akova  
svojej manželke za toleranciu. Teším sa najmä 
z jedine ných spojení. Z asu na as sa uskuto u-
jú DX expedície napríklad do krajín, v ktorých 
nie sú rádioamatéri, alebo na opustené ostrovy. Sú 
to ve mi vzácne chvíle pre rádioamatérov, ktoré sa 
opakujú niekedy až po mnohých rokoch.

Ako fungujú rádioamatéri 
cez internet?

Internet hrá v našej innosti dôležitú úlohu 
a v podstate si bez neho nevieme toto naše krás-

ne hobby už ani predstavi . Dôležitá je rýchla vý-
mena informácií cez tzv. DX clustre, ktoré sú na-
vzájom prepojené cez internet. Na stránke Club 
Logu sú sústredené denníky takmer všetkých vý-
znamných expedícií a ve mi užito ná je aj online 
služba žiadosti o QSL lístky, ktorými sa potvr-
dzujú naše spojenia. Pripojenie na internet nám 
umož uje posiela  výsledky z pretekov takmer 
okamžite po ich skon ení. A má, samozrejme, 
množstvo alších výhod.

Aké plány majú rádioamatéri 
v roku 2022?

Ke že kronavírus je stále dominantný pri plá-
novaní významných expedícií do rôznych as-
tí sveta, nedá sa s ur itos ou poveda , aké expe-

dície sa v roku 2022 uskuto nia. 
Plánov je ve a, ale aká bude ich 
realizácia, to ažko predpoveda . 
Rádioamatéri na celom svete s ná-
dejou o akávajú za iatok vysiela-
nia z K DR a Turkménska, kde 
je rádioamatérska prevádzka miest-
nymi úradmi zakázaná. Nádejne vy-
zerá DX expedícia (to sú ve mi špeciál-
ne a jedine né spojenia, ktoré sa ozna ujú DX) 
na ostrov Bouvet. Organizuje ju nórsky rádio-
amatér Ken LA7GIA a mala by sa uskuto ni  
koncom roku 2022. Ken disponuje tímom skúse-
ných operátorov, ktorí nacvi ujú vylo ovanie, zá-

chranné práce a stavbu tábora. Má takmer 
kompletné technické vybavenie pre šes  sta-
níc a smelý plán urobi  aspo  120 000 spo-
jení. Lo , ktorá ich na Bouvet má dopra-
vi , je takisto pripravená. No lo … je to 
plachetnica s dvoj lennou posádkou, kto-
rá má vraj skúsenosti s plavbami do An-
tarktídy. Bouvet však nie je Antarktída, 
kde oby ajne hladina mora pripomína zr-
kadlo, na rozdiel od plavebných podmienok 
v okolí ostrova Bouvet, v ktorých neuspeli 
ani adoborce s vrtu níkmi. Videl som štvor-
minútové video z plavby tejto plachetni-
ce, ktorej názov je „MARAMA“. Môžete 
ju vidie  na stránke https://www.3y0j.no/. 
Od roku 1977, ke  sa dokázate ne usku-
to nila prvá nieko kohodinová prevádzka 
z ostrova (3Y1VC, 3Y5CC), sa na  rá-
dioamatéri dostali do roku 2007 len ako 
lenovia vedeckých tímov. Jediná, isto rá-

dioamatérska expedícia, ktorej sa za pomoci 
vrtu níka podarilo dosta  na ostrov Bouvet, 

sa uskuto nila na prelome rokov 1989 – 1990 
(3Y5X). Všetky alšie pokusy (3Y0Z v roku 
2018 a 3Y0I v roku 2019) sa skon ili neúspeš-
ne. Držme Kenovi a jeho tímu palce…

Eva Švo avová, foto: achív SH, švo
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Stretnutie na krátkych vlnách
V mnohých krajinách sú platné medzinárodné pravidlá pre 
rádiové vysielanie implementované do národných predpisov, 
na základe ktorých dostane každý rádioamatér po splnení 
ur itých podmienok  od príslušného telekomunika ného 
úradu jednozna ný volací znak. S OM3JW sme sa stretli 
vo ve kej miestnosti, kde celú jednu stenu vyp ajú poli ky 
s nekone ným po tom šuplíkov. Práve tu sa najlepšie cíti 
a najviac svojho vo ného asu trávi viceprezident 
Slovenského zväzu rádioamatérov ŠTEFAN HORECKÝ. 

Štefan Horecký
Pracuje cez Dxing a IOTA, spojenia 
viac ako 350 DXCC krajín (Honor Roll 
#1 – Mixed, CW, Phone) a viac ako 
1 100 ostrovov. Svetový ví az IOTA 
maratónu 2012 – 2013, redaktor 
Inernational DX Press (IDXP) – týž-
denný bulletin.

Miesto narodenia: Stupava
Rok narodenia: 1943
Znamenie: panna, nie som celkom
pokojný
Ob úbené jedlo: mám rád mú ne 
jedlá

Minulý rok bol na rádioamatérsku innos  chudobný. Zaprí inila to neistota 
a strach z koronavírusu. Je však zrejmé, že ke  sa situácia o len trochu vylep-
ší, pribudnú na vašej stene alšie diplomy a ocenenia. Prajeme vám ve a zdra-
via a energiu na vašu innos  v rádioamatérskych disciplínach a v odbornej pub-
lika nej innosti!
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Od marca otvárame „Ško-
lu tanca“. Hodiny budú 
prebieha  pod kvalifi-

kovaným doh adom tane ných peda-
gógov a choreografov. Ur ená je pre 
mladých, aj tých skôr narodených, za-
iato níkov i pokro ilých. Tancuch-

tiví obyvatelia Stupavy sa každý me-
siac budú môc  u i  nový druh tanca.
Prvého marca za íname LATINOM. 

V tomto prípade lektorom nebude 
nikto iný ako Miguel Méndez, rodák 
z Nikaraguy, ktorý prišiel na Slovensko 
v roku 1985. Miguel Méndez sa zameria-
va na propagáciu a rozširovanie kultúry 
krajín Latinskej Ameriky na Slovensku 
i v celej Európe formou organizovania 
rôznych kultúrno-spolo enských pod-
ujatí v latinskoamerickom duchu. Jeho 
prvá tane ná skupina sa skladala zo štu-
dentov z Latinskej Ameriky a bola zná-
ma pod názvom Sabor Latino (Latinská 

americká chu ). Neskôr za-
ložil slovenskú tane nú sku-
pinu Latino Flash. Kurzy 
temperamentných latinsko-
amerických tancov sú v Mi-
guelovom podaní zaujímavé 
kombináciou tanca a kurzu 
španielskeho jazyka, o zna-
mená, že na hodine tanca 
sa bude tane ník u i  nielen 
tancova , ale aj rozpráva  po 
španielsky.

Kurzu v štýle latino sa 
môžu zú astni  nielen jednotlivci, ale aj 
páry, ktorí by si so sebou mali prinies  
dobrú náladu, tri ko, legíny, hrubé po-
nožky alebo oby ajné tenisky, vodu na 
pitie a uterák.

Tešíme sa na vás vo ve kej sále Kul-
túrneho domu v Stupave. Pre viac in-
formácií o pripravovaných kurzoch 

volajte 0905 536 205 alebo píšte na 
e-mail info@mkic.sk.

Spája nás rados  z tanca, pohybu 
a zdravého životného štýlu. U nás sa za-
bavíte a zárove  urobíte ve a pre svoje 
zdravie.

Mária Šimon i ová, foto: archív MM

Škola tanca s Miguelom Méndezom

STUPAVSKÉ NOVINY | FEBRUÁR 2022 KULTÚRA noviny@stupava.sk | 12

Mestské kultúrne a informa né centrum v Stupave od marca tohto roka vytvára 
v priestoroch Kultúrneho domu v Stupave nové možnosti pre rozvoj talentu. Chcete 
plnohodnotne trávi  vo ný as a podpori  svoje zdravie? 

H adala som a po sociálnych 
sie ach, ale našla som a až 
v ateliéri... nemáš dôveru 

k sociálnym sie am?
Nemám na to as... Vidím udí okolo seba, 

ktorých mobil zahlcuje a odvádza ich od reál-
nych zážitkov.

Vytvoril si známku k OH v Pekingu. 
Všimla som si, že je to akoby zrkadlo-
vý obraz  s hokejistom od Igora Pia -
ka. Robili ste to spolu alebo ste po-
stupovali pod a nejakého zadania?

Moje boli „monoboby“, Igor ma oval hoke-
jistu. Toto vydarené spojenie vzniklo až v prie-
behu procesu tvorby. Tvorba známok sa u m a 
za ala celkom nenápadne, okolo roku 2013. 
Prvou témou bola astronómia, teraz však kra-
uje téma veteránov. Staré autá, motorky, ale 

aj vlá iky, to je moja alšia láska.

o je tvojou hlavnou témou, ke  
tvoríš vo nú tvorbu?

Ke  sa pozrieš okolo seba, tak to všetko je 
vo ná tvorba. Z asu na as príde výstava 
a moje práce si nájdu svojho majite a. Mám to 
š astie, že nie som otrokom zadania. Moje is-
té plátna akajú na prvotnú myšlienku, nápad 
a už ma ujem pozadie, v ktorom sa objaví žen-
ská tvár alebo rám bicykla...

Marián Komá ek je dušou Záhorák. 
Narodil sa 11. decembra 1959 v Gbe-
loch. V rokoch 1975 – 1979 študoval 
na Strednej umelecko-priemyselnej škole 
v Bratislave a v rokoch 1980 – 1986 na 
Vysokej škole výtvarných umení v Bra-

tislave v oddelení grafiky a knižnej ilu-
strácie u profesora Albína Brunovského.
Žije v Bratislave-Devínskej Novej Vsi 
a venuje sa grafike, ma be, ilustrácii, 
známkovej tvorbe i grafickému dizajnu. 
Je popredným lenom nieko kých profe-
sijných združení, v rokoch 1995 – 1999 
bol predsedom Spolku grafikov, je vi-
ceprezidentom klubu Art Diagonal vo 
Viedni a predsedom Združenia grafikov 
Slovenska.

Marián Komá ek je organizátorom 
mnohých umeleckých aktivít a zaklada-
te om Medzinárodného grafického sym-
pózia. Svoju maliarsku i grafickú tvorbu 
predstavil na po etných individuálnych 
i kolektívnych výstavách na Slovensku 
i v zahrani í. Zú astnil sa na mnohých do-
mácich i zahrani ných sympóziách a wor-
kshopoch a za svoju grafickú tvorbu zís-
kal po etné ocenenia. 

Chcete sa o jeho tvorbe dozvedie  
viac? Výstava v MKIC sa síce skon i-
la, ale ved a v kaviarni ke Kultúrka 
môžete nahliadnu  do jeho bohato 

ilustrovanej monogra  e, prípadne si 
knihu aj zakúpi .

Emil Mader má prívlastok austrálsky Slo-
vák. Je to preto, že ostatných 42 rokov žije 
a tvorí prevažne v Austrálii. Precestoval viac 
ako 70 krajín a ústredným motívom jeho fo-
tografií je príroda, udia a zvieratá. Fotogra-
fie majú jedine né svetlo a farby. Jeho osobi-
tý vklad je práve ten moment, ktorý zachytí 
a  ktorý by sme mohli nazva  okamihom krá-
sy. Sám o sebe hovorí, že fotografuje všetko, 
o je pekné. Zábery o utrpení a násilnostiach 

prenecháva iným. V Stupave, kde býva, vždy 
ke  je na Slovensku, sme si dali dobré pivo 
U Holuba a prebrali sme, ako ide život...

Aké to bolo, prejs  sa v sobotu ráno 
po Stupavskom trhu? Stretal si zná-
me tváre?

Na Slovensko chodím skoro každý rok. Ni  
som nepretrhol... Zdravil som sa so starými 
kamarátmi, ale aj trhovcami.

Teraz si tu však dlhšie nebol...
Áno. Austrália má ve mi prísnu politi-

ku a zákony. 600 dní som akal na povole-

nie vycestova . Korona nám všetkým zamieša-
la s plány.

Na výstave je do 80 fotogra  í. o je 
ich hlavnou témou?

Tváre, flóra, fauna a ve mi špeciálne zábery 
zo sveta. Ve  nie je lepšej univerzity, ke  chceš 
spozna  krajinu, ako ju precestova .

Emil Mader sa narodil 14. januára 
1942. Vyštudoval elektrotechnickú prie-
myslovku a VŠ ekonomickú. V roku 
1980 sa rozhodol Slovensko opusti  a za-

alo sa jeho životné dobrodružstvo. Ke že 
jeho mladší brat bol už v tom ase v Aus-
trálii, jeho cesta viedla práve tam. Našiel 
tam prácu, zázemie, ale korene nestratil. 
Možno práve preto sa teraz pri svojom ži-
votnom jubileu rozhodol, že domov je len 
jeden, a plánuje cestu spä  na Slovensko. 

Ak vás jeho fotogra  e zaujali, tak 
mu napíšte na mojomader@gma-
il.com a niektorú si môžete zadová-
ži . Mne už v pracovni visí západ slnka 
v Keni.

Eva Švo avová, foto: Peter Kubi ka, švo

„Najvä ším š astím v živote loveka je vedomie, 
že nás niekto miluje preto, akí sme, alebo skôr aj 
napriek tomu, akí sme.“ 14. február je de , ke  
oslavujeme Valentína. Tento de  je sviatkom 
všetkých zamilovaných, ke  si vyznávame 
lásku viac ako inokedy. Obdarúvame sa kvet-
mi, sladkos ami i inými drobnos ami a stre-
távame sa na romantických miestach.

Mestské kultúrne a informa né centrum 
v Stupave na sviatok svätého Valentína pri-
pravilo pre všetkých Stupav anov netradi -
nú romantickú sú až o „Valentínsku noc“ 
s ra ajkami pre dve osoby v hoteli Emi-
nent v Stupave, romantickú ve eru pre dve 
osoby v príjemnej reštaurácii Csarda alebo 
o arujúci ve er v reštaurácii Mario e Nicole 
s ve erou pre dve osoby. Úlohou bolo zasla  
najkrajšie vyznanie lásky na e-mail MKIC. 
Prišli vyznania lásky k partnerovi, ale aj 
k lenom rodiny. Vítali sme emócie, ktoré 
robia svet okolo nás krajším. Z prijatých vy-
znaní, ktorých bolo neúrekom, sme vyžre-
bovali týchto troch š astlivcov Miroslava T., 
Ingrid V., Radoslav K., ktorí získali ví az-
ný voucher.

Mária Šimon i ová

Výstava umenia v MKIC

Valentín

Od 21. januára až do 7. februára ste mohli vo ve kej sále Kultúrneho domu v Stupave vidie  
výstavu grafík malieb a fotogra  í od dvoch autorov: Mariána Komá ka a Emila Madera. 
Rozhodla som sa obom da  zopár otázok. Prvého som vyspovedala Maroša Komá ka.
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Po as dvoch víken-
dov od 28. 1. – 30. 1 
a 4.  2. – 6. 2. 2022 

premietala v sále KinoX 
s mediálnou podporou MKIC 
Stupava. Pestrú paletu filmov 
pre náš festival vybrala mar-
ketingová riadite ka filmové-
ho festivalu SCANDI pani 
Zuzana Hromcová, obohate-
nú o filmy pre deti zo sever-
skej produkcie.

Uvedené  lmy:
Margrete – Krá ovná severu – žena ako sil-

ná líderka národov vo filme, Divoch  kríza 
mužskej maskulinity, Tigre – život vychádza-
júcej futbalovej hviezdy, Projekt Z alebo ako 

sa to í zombie  lm – kome-
diálny horor, Oce ové dámy – 
road -movie, v ktorej vek už nie 
je ani íslo, Tove – skuto ný 
príbeh maliarky Tove Jansson 
v romantickej dráme (autorka 
rozprávkového sveta Mumí-
novcov).

Dúfame, že výber fil-
mov naprie  všetkými 
žánrami uspokojil odváž-
nych divákov, ktorí pri-
šli po dlhej dobe do kina.

akujeme a vážime si každého návštevní-
ka, ktorý svojou návštevou podporil pre-
mietanie v KinoX!

rr

SCANDI 2022 
Napriek všetkým obmedzeniam priniesla Kaviare  
KULTÚRKA na konci januára do Stupavy ôsmy ro ník 
prehliadky sú asného severského  lmu SCANDI. 

Aj ke  s ú-
tos ou mu-
sím kon-

štatova , že vzh adom 
na nemožnos  prezen-
tácie výsledkov vý-
tvarných po inov štu-
dentov, zostáva stále 
mnoho prenádherných 
diel v šuplíku. Tu a-
kajú na svoju príleži-
tos , na svoju ve kú 
chví u. Tešíme sa, že 
práve v týchto d och 
môžeme v Mestskej 
knižnici Ruda Mórica 
v Stupave odtajni  náš 
šuplíkový poklad. Sa-
mozrejme, že aj na a-
lej zostáva schovaných 
množstvo prác, ktoré 
majú svoju obrovskú 
silu a potenciál k vám 
prehovori , avšak tie 
musia vzh adom na 
obmedzené možnos-
ti, inak skvelej stupav-
skej knižnice, na svoju 
chví u ešte po ka .

Výber bol nesmierne ažký, vybera-
li sme z novších prác, ale i z tých dávno 
zapadaných prachom. Z našej ochutnáv-
ky môžeme spomenú  kolekciu známok 
na tému slovenská 
osobnos , realizovanú 
technikou kresby, sé-
riu zimných poh ad-
níc s názvom Viano -
ný zimný klobúk pre 
Albína Brunovského, 
ktorú sme vzh adom 

na prekvapenie vo forme 
distan ného vyu ovania 
nestihli vytla i . Klobúky 
sú vytvorené technikou 
perokresby, doplnenej ak-
varelom.

Obohatením tejto vý-
stavy sú nesporne práce 
s tematikou architektúry, 
ktoré sú vzh adom na vek 
študentov ve mi vyzreté, 
inovatívne a citlivo vypra-
cované.

Na od ah enie a vy a-
renie úsmevu sme zaradi-
li i rozprávkového Luská-
ika s príbehom v akejsi 

skrinke -okienku, ale i roz-
právkový príbeh o Du-
najskom krá ovi v podo-
be viano nej poh adnice. 
Celkový kolorit vystave-
ných diel ešte dotvárajú 
geometricko -dekoratívne 
motívy a, samozrejme, 
nemôžu chýba  ob úbené 
hry s písmenkami.

Za seba by som s veli-
kánskym obdivom a láskou chcela po-

akova  všetkým de om za nádherný 
as, ktorý spolu môžeme preži  a stále 

prežívame.
My, všetci zú astnení, vám z celého, 

celu i kého srdca praje-
me príjemné, inšpiratív-
ne a dušu hladkajúce po-
zeranie. V knižnici budú 
práce vystavené do kon-
ca marca.

Martina Kolembusová
Foto: autorka

V štatistike môžeme pokra o-
va  v po te výpoži iek pod a 
tematického zamerania: belet-

ria dospelí: 24 660, náu ná literatúra 
dospelí: 3 611, detská beletria: 9 596 
a náu ná literatúra pre deti: 988.

 
Najžiadanejšie tituly za rok 
2021 z oddelenia 
BELETRIA:
1. Dominik Dán – V tieni
2. Dominik Dán – Klbko zmijí
3. Robert Bryndza – Temné piesky/
Dominik Dán – Nevieš d a, nevieš 
hodiny

 
Najžiadanejšie tituly za rok 
2021 z oddelenia NÁU NÁ 
LITERATÚRA PRE DOSPELÝCH:
1. Dopjerová -Danthine – Francúzsko 
krížom -krážom
2. Oliver Sacks – Halucinácie
3. Epidémie v dejinách
 
Najžiadanejšie tituly za rok 
2021 z oddelenia BELETRIA 
PRE DETI:
1. Jeff Kinney – Denník odvážneho bojka
2. Jill Huckleysby – Našiel sa zaja ik, 
Zvierací záchranári, Francesca Simon – 
Grázlik Gabo a rýchle prachy

Najžiadanejšie tituly za rok 
2021 z oddelenia NÁU NÁ 
LITERATÚRA PRE DETI:
1. Stephanie Milton – Minecraft: chy te 
Creepera a alších mobov

2. Robert G. Free-
sson. – Príbehy sve-
tových vlajok: ilu-
strovaný sprievodca 
vlajkami celého sveta/Kristin Roskifte
3. Adam Berka – Štefánik – muž inu/
Ed Jefferson – Minecraft – Staviame!/
Piotr Socha – V ely

 
V roku 2021 Mestská knižnica Ruda 

Morica zapísala 1 086 kníh, z toho bolo 
nakúpených 719 kníh a darovaných 
367 kníh.

Periodík bolo zapísaných spolu 219, 
z toho 206 nákup a 13 darom.

 
V roku 2021 bola na nákup kníh vy er-

paná dotácia z Fondu na podporu ume-
nia z roku 2020 vo výške 4 000 € a dotácia 
z Fondu na podporu umenia z roku 2021 
vo výške 1 500 €.

Michaela Víchová

Z každého rožku trošku Knižnica Ruda Morica
Výstava s prízna ným názvom „Z každého
rožku trošku“ prináša malý exkurz do útrob
výtvarného odboru ZUŠ v Stupave.

Patríte medzi knihomo ov? Pri ahujú vás nové tituly 
knižiek a chodíte si nie o vybra  do knižnice? V Stupavskej 
knižnici je 927 registrovaných itate ov. V minulom roku, 
napriek tomu, že pandémia na dlhý as knižnicu zatvorila, 
prišlo 8 110 návštevníkov a spolu si vypoži ali 39 663 kníh. 
Periodiká sa vyšplhali na 808.

i202201004



1. Chodievajme pešo
Môžeme za a  úplne jednoducho – chô- 
dzou. Len pár tisíc krokov denne pomô-
že nám aj klíme. Osobná doprava sa podie-
a ve kým dielom na vypúš aných emisiách. 
Naše auto vypustí ro ne viac ako 1 tonu 
CO

2
, o zodpovedá približne 10 000 ki-

lometrom jazdy.  Ke  sa pokúsime as  

cesty autom absolvova  peši, urobí to vý-
razný rozdiel v množstve vypustených emi-
sií aj na našej hmotnosti. Povestných zdra-
votných 10 000 krokov denne môžeme 
zahrnú  do cesty do práce, do školy s de -
mi alebo na ahšie nákupy do mesta. Prie-
merná d žka kroku dospelého loveka je od 
70 do 80 cm. Ke  pracujeme s d žkou kro-
ku 70 cm, o zhruba zodpovedá 170 cm 
vysokému loveku, ušetríme na ceste au-
tom 7 kilometrov denne, ro ne je to oko-
lo 2 555 km, o je až štvrtina ro ných emi-
sií auta. Aj ke  sa to zdá ako mali kos , 
aj malými krokmi prispejeme k zdravšej 
planéte a za námahu sa nám  odmení aj 
zdravšie a štíhlejšie telo.

2. Nakupujme menej 
zbyto ností
Všetci ve mi dobre poznáme ten šteklivý po-
cit z toho, ke  v obchode natrafíme na nie-
o, o sa nám pá i. Tá teplá deka vo farbe 

nášho závesu vyzerá neodolate ne alebo to 
tri ko by sa perfektne hodilo k tým novým 
nohaviciam? Ešte pred tým, kým pod ah-
neme nákupnému vábeniu, položme si tieto 
3 otázky: Naozaj to potrebujem? Nemám 
už podobné doma? Budem to potrebova  aj 
o mesiac? Zvážme svoj nákup a vždy vyhod-
no me, i naozaj potrebujeme alšie tri ko 
alebo nový mobil. Dobrovo ná skromnos  
ako odpove  na lákanie konzumu môže by  
inšpiráciou pre udí, ktorým záleží na tom, 
o tu po nás ostane.

3. Recyklujme
Máme za sebou obdobie, ke  sme vytvori-
li tony odpadu z vecí, ktoré sme použili iba 
jediný raz. Slovensko patrí v rámci Euró-
py medzi krajiny s najnižšou mierou recyk-
lácie a aj ke  pomaly smerujeme k lepšiemu 
nakladaniu s odpadmi, aká nás ešte ve a 
práce. Okrem separovania plastov, papie-
ra i skla vieme domáci odpad výrazne zre-
dukova  aj tým, že za neme kompostova  
bioodpad. Bioodpad, ktorý tvorí prevažne 
odpad z kuchyne, predstavuje skoro polo-
vicu celkového odpadu domácností. Kom-
postovaním ho zhodnotíme a vrátime na-
spä  do pôdy. Separovanie odpadu je prvým 
krokom, ako od ah i  planétu, ale ideálne 
by bolo, aby vznikalo odpadu o najmenej. 
Druhým krokom by mal by  nákup v bez-
obalových obchodoch alebo nákup takých 
výrobkov, ktorých obaly neza ažujú životné 
prostredie. 

4. Jedzme informovane
Zdravá strava prospieva nielen našim ža-
lúdkom, ale aj klíme. Viac zeleniny, ovo-
cia a strukovín znamená menej kilogramov 
na váhe aj skleníkových plynov v atmosfére. 
Skleníkové plyny z ve kochovov hospodár-
skych zvierat pochádzajú nielen zo samotné-
ho ve kochovu, ale aj z ich dopravy na pulty 
obchodov. Podporme lokálnych pestovate-
ov a zistime si, kto v okolí pestuje zeleninu 
a ovocie alebo chová zvieratá udržate ným 
spôsobom. U nás na Záhorí je ich viac ako 

dos . Výraznou pomocou pre klímu aj naše 
zdravie je aspo  jeden bezmäsitý de  týž-
denne. Zdravá strava spolu s 10 000 krok-
mi denne nás odmení výbornou kondi kou 
aj zdravšou planétou.

5. Starajme sa o prírodu
Príroda je neoddelite nou sú as ou našich ži-
votov. V období protipadnemických opat-
rení je pobyt vonku vyslobodením z pobytu 
medzi štyrmi stenami. Pri prechádzkach prí-
rodou však nezabúdajme aj na starostlivos  
– neváhajme zodvihnú  zo zeme odpad, kto-
rý tam nepatrí. as strávený v prírode a po-
h ad na ze-
le  pôsobí na 
loveka upo-

kojujúco. Je 
to naše priro-
dzené pros-
tredie – obklopení prírodou sme žili milióny 
rokov nášho vývoja. Okrem pobytu v príro-
de sa môžeme obklopi  aj vlastnou zele ou, 
i už doma v obýva ke, na balkóne, alebo 

vo vlastnej záhrade. Odmenou nám bude 
príjemný priestor na život a zdravá mikro-
klíma. Postarajme sa aj o vo ne žijúce vtác-
tvo a napl me im k midlá alebo prichý me 
uzimené ma a. Láskavé iny a starostlivos  
o seba a druhých nám prinesú dobrý pocit 
a možnos  posunú  sa k lepšiemu ja a kraj-
ším zajtrajškom.

Autorka: Marianna Piršelová,
B @futuregardenssku

Pä  vecí, ktoré môžeme urobi  pre zdravší a zelenší rok 2022

Ovocná záhrada 
 výsadba teplomilných druhov – brosky-

a, marhu a, mand a, orech, vini , pri výsad-
be je dôležité: dodrža  h bku výsadby, tak 
ako boli vysadené v ovocnej škôlke, kore ový 
k ik má by  5 – 8 cm nad úrov ou pôdy, pri 
tvare štíhle vreteno pri jabloniach na podp-
níku M 9 sadíme tak, aby miesto o kovania 
bolo 15 – 18 cm nad zemou 

 vykopa  dostato ne ve kú a hlbokú 
jamu – pre nízke tvary 40 x 40 x 40 cm (na 
vegetatívnych podpníkoch), pre vysoké tva-
ry 70 x 70 x 80 cm (na generatívnych pod- 
pníkoch) 

 správne rozmiestni  korene vo vykopa-
nej jame

 dokon enie zimného, resp. jarného rezu 
ovocných drevín 

 dokon enie rezu vini a, oprava vedenia, 
napínanie drôtov

 vy isti  maliny, odstráni  odrodené, 2-ro -
né, namrznuté, suché, poškodené výhonky 

 prihnoji  jahody, vinohrad, ovocné stromy 

– ošetri  poškodené stromy a kry (pukliny od 
mrazov, ohryzenie zverou) 

 odhrnú  nakopcovanú pôdu, kypri  po-
vrch pôdy – odstránenie starých, chorých 
stromov a krov 

 chemická ochrana proti hubovým choro-
bám 

 kontrola a vetranie v skladoch ovocia
 preštepovanie, štepenie ovocných stro-

mov v poradí – najprv kôstkoviny potom 
jadroviny

Okrasná záhrada
 ošetrenie záhonov a trávnika
 odstránenie e iny zo záhonov trvaliek 

 vy istenie záhonov trvaliek, cibu ovín 
– príprava záhonov, okenných debni iek 
na výsevy a výsadbu kvetín 

 vyhrabanie trávnika, v marci pokose-
nie trávnika, prihnojenie 

 ošetrenie skalky – odstráni  e inu, 
lístie, odstráni  choré, poškodené, vyhy-
nuté rastliny, pritla i  mrazom uvo nené 
rastliny, príliš rozrastené rastliny zredu-
kova , upevni  kamene v skalke 

 odhrnutie nakopcovaných ruží – 
nakopcovanú pôdu odh a  opatrne, 
aby sa nepoškodili pú iky, prípadne 
mladé výhonky, miesto o kovania má 
osta  prikryté pôdou, na krí koch po-
necha  2 – 3 výhonky, bujnejšie krí ky 
na 5 – 8 pú ikov, pri popínavých ru-
žiach necha  dlhé výhonky, zreza  len 
bo né, vždy skracujeme pú ik smeru-
júci von z korunky

 presvetli  okrasné kríky a stromy
 vy isti  škáry medzi dlaždicami
 dôkladne zavlaži  vždyzelené listná e 

a ihli nany
 kypri  pôdu, odstráni  burinu zo záho-

nov a zo skalky
 presadi  izbové rastliny

Zeleninová záhrada 
 príprava zeleninových priesad – pred-

pestovanie priesady trvá približne 4 – 6 týž-
d ov, vysievame teplomilnú plodovú zeleni-
nu, najvhodnejší je klimatizovaný skleník, 
parenisko, fóliovník, v byte je možné využi  
i miesto nad radiátorom, vysievame do deb-
ni iek, misiek 

 postup pri výseve a výsadbe – pripravi  
si debni ky, plytké misky na výsev a substrát 

na výsevy, povrch urovna  a mierne spevni , 
vysieva  riedko, rovnomerne na povrch sub-
strátu, zasypa , jemne zavlaži , možno pri-
kry  fóliou, udržiava teplo, vlhkos , po vzíde-
ní semien fóliu odstráni , aby mali rastlinky 
dostatok svetla, platí zásada, ím slabšie svet-
lo, tým nižšia teplota a naopak 

 prirých ovanie v ate petržlenu, zeleru, 
pažítky, cibu ky, žeruchy – výsevy re kovky, 
hrachu, petržlenu, mrkvy, paštrnáku, špená-
tu na záhony 

 výsadba cibu ky, jarného cesnaku 
 prihnojenie, kyprenie, závlaha – pod a 

potreby 
Hana Szabóová, Vlado Havránek, 
predseda ZO SZZ 6-19, foto: švod
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V záhrade v predjarí
„Jedna marcová brázda je lepšia než desa  aprílových.“
Jar je azda najzaujímavejším obdobím, ktoré nás dennodenne prekvapuje farebnými 
kombináciami. V a nou cibu natou rastlinou do farebnej mozaiky je modrica. Krásne 
vyzerá sama v bohatom množstve alebo pri žltom krokuse.

Psychológovia sa zhodujú 
v tom, že novoro né 
predsavzatia nefungujú, 
a preto si nerobme na rok 
2022 žiadne tlaky na výkon 
a neplánujme nesplnite né 
záväzky. Môžeme sa pokúsi  
o to, o funguje – malými 
a nenásilnými zmenami 
v našom živote sa posunú  
smerom k zelenším 
zajtrajškom, o bude ma  
bene  ty aj pre naše zdravie.



Po nieko kých nadpriemerne tep-
lých rokoch sme sa kone ne do -
kali teplotne takmer normál-

neho roka. Priemerná ro ná teplota za rok 
2021 mala v Stupave hodnotu +10,8 °C. 
V roku 2020 bola priemerná ro ná tep-
lota +11,4 °C a rok predtým až takmer 
+12 °C. Najnižšia minimálna denná teplo-
ta bola v Stupave 12. februára 2021, a to 
–11,4 °C a najvyššia denná teplota bola do-
siahnutá 8. júla 2021 +36,3 °C.

Zrážky
Takmer po as celého roka 2021 sme 

v Stupave boli so zrážkami v deficite. Len 
v 3 mesiacoch (v máji, auguste a v decem-
bri) bol prebytok zrážok. Za celý rok spadlo 
v Stupave 522,8 mm, a tak k dlhodobému 
normálu (za roky 1987 – 2020) chýbalo 
cez 120 mm zrážok. Najsuchším mesiacom 
v roku bol už spomínaný mesiac jún (spadlo 
len 6,8 mm), naopak, ako najdaždivejší me-
siac bol zaznamenaný august (105 mm). 
Najdaždivejším d om v roku 2021 bol 16. 
august, ke  za 24 hodín spadlo až 29,4 mm 
zrážok.

Zhodnotenie jednotlivých
ro ných období v Stupave
za rok 2021:

Zima 2020/2021 mala priemernú tep-
lotu (december – február) +2,1 °C, o je 
cca o 1 °C viac, ako je dlhodobý normál 
(1987 – 2019). S najvä šou kladnou od-
chýlkou skon il mesiac december (2 °C), 
ktorý bol teplejší, ale s kladnou odchýl-
kou skon il aj mesiac január (1,1 °C). S naj-
menšou kladnou odchýlkou skon il me-
siac február (o cca 0,1 °C). Najteplejší de  
po as zimy 2020/2021 sme prežili d a 
25. 2. 2021 s maximom +18,4 °C a najniž-
šia teplota v Stupave poklesla na 11,4 °C, 
a to d a 12. 2. 2021. Zrážkovo skon ili jed-
notlivé mesiace takto: v decembri 2020 
spadlo nadpriemerné množstvo zrážok, a to 
až 71 mm, aj január 2021 bol na zrážky bo-
hatší (42,5 mm) a až mesiac február 2021 
skon il suchší, ako je dlhodobý normál, ke  
spadlo len 18,5 mm zrážok. Súhrnne teda 
môžeme poveda , že zima 2020/2021 bola 
na zrážky bohatšia, ako je dlhodobý normál. 
Najvyššia snehová pokrývka za celú zimu 
mala výšku len 3 cm a bola v d och 10. až 
12. februára. S udržaním súvislej snehovej 
pokrývky v zime 2020/2021 bol problém 
už druhý rok po sebe.

Jar v Stupave bola najchladnejšia za po-
sledných 33 rokov. Až tri po sebe idúce me-
siace boli v našej oblasti po teplotnej stránke 
podpriemerné. Marec bol oproti dlhodobé-
mu normálu (1987 – 2020) chladnejší o cca 
0,7 °C, mesiac apríl o 2,5 °C a máj o viac 
ako 2 °C. Ve mi nízke teploty sa prejavi-
li aj na vegetácii, príroda rozkvitla zhruba 
s trojtýždenným oneskorením. o sa zrážok 
týka, tie boli na za iatku jari podpriemer-
né, no májové týždne priniesli zrážok viac 

než dos , avšak deficit zrážok pretrval až do 
konca meteorologickej jari.

Napriek chladnému záveru skon ilo leto 
2021 ako nadpriemerne teplé. Priemerná 
teplota za mesiace jún, júl a august 2021 

mala v Stupave hodnotu +21,3 °C. Za 
zmienku stojí hlavne mesiac jún. Prvý let-
ný mesiac bol v Stupave po teplotnej strán-
ke rekordne teplý. Priemerná júnová tep-
lota bola 22,0 °C, a tak tohoro ný jún 
skon il o viac ako 3 °C teplejší, ako je dl-
hodobý normál. Zárove  bol v našej oblasti 
jún aj rekordne slne ný. Zrážok sme po as 
júna zaznamenali rekordne málo. Len pred 
dvoma rokmi sme prepisovali najsuchší jún 
(9,3 mm) od za iatku merania. Tohtoro ný 
jún bol nakoniec ešte suchší, za celý mesiac 

spadlo len 6,8 mm. Z let-
ných mesiacov bol nako-
niec najdaždivejším mesia-
com august. Za celý mesiac 
spadlo 105 mm zrážok a od 
roku 2013 bol tak najdaždi-
vejší august (109,9 mm) od 
za iatku meraní.

Po daždivejšom závere augusta prišlo 
suchšie obdobie, ktoré sa naštartovalo práve 
s príchodom jesene. Z jesenných mesiacov 
práve september skon il s najvä šou klad-
nou odchýlkou od normálu (cez +1 °C). 

alšie dva mesiace skon ili v Stupave ako 
teplotne úplne normálne, o sa asto veru 
nestáva, že dva idúce mesiace po sebe sú po 
teplotnej stránke úplne normálne. Októ-
ber bol nielen v Stupave, ale aj na mnohých 
miestach Slovenska najslne nejší. Práve po-
as októbra spadlo aj najmenej zrážok, a to 

len 9,8 mm.

Peter Štefan in, foto: švo, Helenka Drahošová

STUPAVSKÉ NOVINY | FEBRUÁR 2022 ZAUJÍMAVOSTI noviny@stupava.sk | 15

Aké bolo po asie v roku 2021?
V tomto roku by som všetkým itate om Stupavských novín poprial hlavne pevné zdravie a len to najlepšie po asie pod a 
ich predstáv. Ako sa stalo zvykom, vždy hne  v prvom vydaní v novom roku sa pokúsim v skratke zhodnoti  ten 
predchádzajúci rok.

i202201002

Profesionálny 
predaj a prenájom 

www.aesgroup.sk         



Presne toto je aj pointa 
projektu Viano ný zá-
zrak. Neviem, ako je 

to zvykom v iných zariadeniach, ale ja son-
dujem želania našich obyvate ov ve mi ne-
nápadne, pre istotu, aby sme sa vyhli skla-
maniu, keby želanie zostalo nesplnené. 
Naš astie „našich udí“ aj s kolegy ami dob-
re poznáme, tak  vieme odhadnú , kto o po-
trebuje a urobí mu to rados . Už dva roky, 
o sa zapájame do tejto uš achtilej iniciatívy, 

som doslova šokovaná z dobroty a zo šted-
rosti darcov, pri ktorých poznáme vä šinou 

len krstné meno. Najradšej by 
som každému z nich po ako-
vala osobne, podala ruku, po-

priala všetko dobré, ale to nie je možné ani 
v „normálnych“ asoch a v týchto covidových 
už vôbec nie. 

Tento rok sme v našom kaštieli prekvapili 
a potešili vyše 80 udí. Nie všetci boli seniori, 
ktorým je projekt primárne ur ený, ale orga-
nizátori nám umožnili pristúpi  k výberu ob-
darovaných individuálne, pod a naliehavosti 
potreby a pod a posolstva zázraku, ktorý sme 
sa takto snažili doty nému sprostredkova . 

Od obrovského 
plyšového Mikulá-
ša až po predplat-
né Katolíckych no-
vín... každý sa tešil. 
A my, zamestnan-
ci, sme mali pri 
rozdávaní tiež ne-
smiernu rados  – 
z toho, že je na svete to ko dobrých udí, ktorí 
sú schopní nezištne poteši  druhého a podeli  
sa nielen o materiálne zdroje, ale aj o kúsok 
svojho srdca. Ak nás odniekia  pozoruje sila, 
ktorá má v kompetencii konanie zázrakov, 
dúfam, že sa im odmení.

                                     Daniela Milatová

P. S. Na dôvažok, okrem adresných dar ekov, sme 
od pani Punovej zo Stupavy dostali kopu kyslej ka-
pusty, z ktorej sme na nádvorí navarili výbornú 
kapustnicu pre našich obyvate ov.

Nechcem spomína  len šálky, keksí-
ky, aje a rukavice z balí kov pro-
jektu „Ko ko lásky sa zmestí do 

škatule od topánok?“ Balí ky boli, samozrej-
me, super, znovu sa ušli úplne každému oby-
vate ovi. Niekto to vnímal viac, iný menej, 
niekto využil všetko, o dostal, inému zvý-
šilo na rozdanie – napríklad preto, že nevi-
dí na ítanie alebo nechodieva von. Ale my, 
zamestnanci, sme tiež dostali lásku v škatuli, 
takej nevidite nej... neviete si ani  predstavi , 

ako nás to nabíja pozitívnou energiou  teši , 
rozdáva , hovori  o tom – „no ukážte, Helen-
ka, o ste dostali“, „nie, udko, to si môže-

te necha , to je 
celé pre vás“, 
„no pozrite sa, 
Mária, aký krásny anjelik“, „tak tento šál vy-
zerá mäku ký, Terezka“... Myslím si, že keby 
ste mi dali zlatý hrniec plný diamantov, ne-
mala by som z neho tak teplo pri srdci, ako 
som mala z týchto škatuliek. Každý darca by 
si zaslúžil osobné po akovanie, ale to nie je 
v našich možnostiach. Hlavne deti, ktoré pí-
sali kostrbatými písmenkami priania, prikla-
dali obrázky, delili sa o hra ky – napríklad 
jeden štvorro ný chlap ek poslal svoje au-
tí ko – dúfam, že každé z nich má anjeli ka 
strážni ka, ktorý ho bude ochra ova  a spre-
vádza  celým životom. Ve mi vám všetkým 
akujeme, vo vašich srdciach sídli to pravé 

posolstvo Vianoc, máte ho tam po celý rok.
                                     Daniela Milatová

V sobotu 29. janu-
ára prebehla alšia, 
už tradi ná zbier-

ka Stupavské srdce. V a-
ka skvelým darcom sa nám 
podarilo vo výstavnej sále 
MKIC vyzbiera  zimné oble enie, obuv, 
domáci textil i rôzne hra ky.

Detské veci, ktoré zostali, putovali do 
komunitného centra Lomni ka pre rodi-
ny s de mi v núdzi. akujeme všetkým, 
ktorí sa do zbierky zapojili, a našej ko-
legyni Soni Tomekovej za jej pravidelnú 
organizáciu.

                                     rr

Oplatí sa aka  na zázrak? 

Dar eky previazané maš ou

Zbierka pre 
rodiny v núdzi

Valentín v Tekle
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Ur ite áno... Tým nechcem poveda , že sa lovek nemá 
sám pri ini  o to, na om mu záleží. Skôr je to tak, že viera 
v zázraky, v ne akaný obrat vecí k lepšiemu sa z našej duše 
nesmie s odchodom detstva vytrati .

Ko ko dobra dokážete vidie  vo svete, ktorý vás obklopuje? 
Pre o musíme aka  na viano ný as, aby sme si 
pripomenuli, že okolo nás je to ko úžasných, dobrých udí? 

Každoro -
ne vyvolá-
va sviatok 

sv. Valentína rôz-
ne emócie. Niekto 
ho oslavuje, niekto nie... Niekto si povie, 
že to nie je „náš“ sviatok a len sme ho 
okukali... Každopádne, v našej chránenej 
dielni Tekla zo Stupavy sme presved ení, 
že nech to máte s Valentínom akoko vek, 
vždy poteší, ke  svojho milovaného ale-
bo milovanú 
obdarujete 
aj v iný de  
v roku neja-
kou peknou 
v e c i k o u , 
ktorú v našej 
dielni ke vy-
rábame pre 
vás celoro ne 
a vždy s lás-
kou. Všet-
ko si môžete v pokoji vybra  v obchode 
na chranenadielnatekla.sk.

V rámci Stupavy si môžete dohod-
nú  osobný odber alebo vám výrobky 
doru íme. Ak by ste nás chceli podpo-
ri  aj inak ako kúpou našich výrobkov – 
je teraz ten pravý as na venovanie 2 % 
z vašich daní. Tla ivá nájdete na našom 
webe. Ak by ste si nevedeli da  rady, po-
kojne sa s nami spojte, pomôžeme vám. 
Nenechajte prepadnú  2 % štátu, pod-
porte radšej dobrú vec. Budeme vám ve -
mi v a ní.

Petra Balogová, foto: autorka

Napriek tomu sa po dohode s Klu-
bom Pohoda konajú malé posede-
nia (max. 10 osôb) v klube a pre-

bieha cvi enie leniek ako v minulom roku. 
Organizujú sa vychádzky do prírody, i už in-
dividuálne, alebo v malých skupinkách.

Výro ná lenská schôdza
Výbor ZO sa v priebehu januára stretol, 

aby v rámci možností a sú asných podmie-
nok spracoval zameranie svojej innosti na 
najbližšie obdobie jarných mesiacov. Ke že 
sa mu kon í 4-ro né funk né obdobie, pri-
pravuje výro nú lenskú schôdzu, ktorá je 
naplánovaná na posledný aprílový týžde . 
Táto úloha si vyžaduje, aby výbor zhodno-
til svoju innos  za uplynulé obdobie a sta-
novil úlohy na nové 4-ro né obdobie, aj 
ke  sa ešte presne nevie, ako sa bude vyví-
ja  situácia v súvislosti s pandémiou. Po í-
tame aj s tým, že lenovia ZO si pripravia 
svoje vlastné hodnotenia, ako táto innos  
prebiehala, resp. predložia námety pre bu-
dúce obdobie.

Rekondi né pobyty
V priebehu roka 2022 po ítame, 

že budú aj na alej prebieha  rekon-
di né pobyty so štátnou dotáciou, a to 
v kúpe och Lú ky, Bardejov, Tren ianske 
Teplice, Tur ianske Teplice, Nový Smokovec, 
Slia , Dudince, Nimnica, Vyšné Ružbachy, 

íž, Pieš any, Smrdáky, Štós a Sanatórium 
Kotlina Vysoké Tatry. Treba po íta  s tým, že 
ceny oproti roku 2021 porastú o 30 – 40 eur 
na poukaz, i už v sezóne, alebo mimo nej. 
V prípade, ak naši lenovia budú uvažova  
o ich využití, boli by sme radi, keby sa vý-
boru ozvali.

Plány
Pokia  budú priaznivé podmienky a pan-

démia bude na ústupe, mienime spolu s Klu-
bom Pohoda obnovi  posedenia v klube, 
prednášky, besedy, návštevu kúpaliska, pose-
denie pri hudbe a pod. Pokra ova  mienime 
aj vo vychádzkach do prírody a okolia Stupa-
vy, i už individuálne, alebo v skupinkách. 
Taktiež po ítame s okresnými akciami, ako 

sú športové hry, varenie gulášu i hu-
dobné posedenia za vhodných pod-
mienok.
Po ítame aj so zapojením sa do ce-

lospolo enských akcií v rámci Stupavy za 
ú asti vedenia mesta a spolo enských orga-
nizácií. Najbližšie sa stretneme za iatkom 
apríla pri príležitosti výro ia oslobodenia 
Stupavy.

Po akovanie
Chcel by som sa po akova  všetkým na-

šim lenom za aktivitu v roku 2021, aj ke  
podmienky boli s ažené a lenovia nemuse-
li by  preto vždy spokojní. Táto situácia však 
na alej pretrváva. Napriek tomu sa budeme 
spolu s Klubom Pohoda snaži  uspokojova  
lenskú základ u pripravovanými akciami 

a dosahova  spokojnos  lenov.

Za výbor ZO JDS a vedenie Klubu Po-
hoda vám v roku 2022 prajem ve a zdravia 
a spokojnosti v osobnom i rodinnom živote.

Milan Brezovský, predseda ZO JDS. 

Aktivity seniorov
Výbor ZO Jednoty dôchodcov Slovenska a vedenie Klubu Pohoda za al svoju tohtoro nú 
innos  v nadväznosti na prijaté opatrenia vlády SR v súvislosti s pandémiou. 

Naše aktivity sme tak museli obmedzi  na minimálnu úrove . 



Bohatá návštevnos  tohto územia 
sved í o tom, že lovek potrebuje 
oddych, harmóniu, prírodu. Po as 

rokov 2020 a 2021, ke  sa pandemická 
situácia vystup ovala, bolo toto územie 
miestom, ktoré bolo v prírode okolia 
Stupavy najviac navštevované. Nielen pre 
nádherný výh ad, ale lokalita je plná vôní, 
farieb, vtá ieho spevu a bzukotu hmyzu.

V tomto príspevku by sme chceli ozrej-
mi  nieko ko súvislostí a zárove  pozva  
miestnych obyvate ov na ú as  na prak-
tickej ochrane prírody tohto miesta. Prá-
ve dobrovo níckou prácou sa vz ah k lo-
kalite upevní a môžete sa dozvedie  ve a 
zaujímavostí o prírode a jej fungovaní.

Vrchnú horu môžeme právom nazva  
prírodným i historickým múzeom, ge-
ologicky je to taká malá, menej známa 
sestra Sandbergu na Devínskej Kobyle 
a v aka po etným skamenelinám sa do-
zvedáme o jej dávnej minulosti. Budovaná 
je horninami, ktoré sú pozostatkom mora. 
V mladších tre ohorách tu bolo teplé, plyt-
ké more, ktoré poskytovalo výborné pod-
mienky na život. Žili tu lastúrniky, ulitní-
ky, ustrice, morské ježe, koraly, machovky, 
ervy, ale aj kostnaté ryby, ve ryby, žraloky, 

tulene, kraby, korytna ky a iné živo íchy. 
Niektoré lastúrniky plávali blízko pri mor-
skej hladine. Otváraním a zatváraním svo-
jich lastúr pripomínali poletujúce motýle. 

ažko si to dnes vieme predstavi .

Naj astejšou horninou na Vrchnej hore 
sú piesky žltohnedej farby, stredne- až hru-
bozrnné, s obsahom svetlej s udy muskovi-
tu. Miestami sa piesky striedajú s lavicami 
pevných pieskovcov.

Ak máte záujem dozvedie  sa o prírodných po-
meroch Vrchnej hory viac: https://ibot.sav.sk/usr/
Ivet/docs/pdf15_A5knihazal.pdf

Od roku 2017 je Vrchná hora zaradená 
medzi územia NATURA 2000, o zname-
ná, že jej prírodné hodnoty patria v Európe 
medzi významné a hodné zachovania. Stu-
pe  ochrany íslo 3 znamená, že je tu mož-
né a dokonca nutné vykonáva  ur ité zásahy, 
aby bol stav lokality priaznivý. V tomto prí-
pade ide o odstra ovanie nežiaducich drevín, 
kosenie, prípadne pastvu. 

Pre o nenecha  územie bez zásahu 
a má vôbec zmysel chráni  prírodu na 
mieste lovekom tak pozmenenom? 

O lovekom nedotknutej prírode je 
v priestore Európy, ale už takmer na celom 
svete, ažko hovori . Avšak pestré prírodné 
spolo enstvá a bohatá krajina môžu by  aj 
blízko mesta, dokonca i priamo v om. Hoci 
na Slovensku si pod prirodzeným biotopom 
predstavíme najmä divý les, prirodzene sa 
však u nás vyskytujú aj nelesné stepné bioto-

py. Stepi a lesostepi 
u nás pretrvali až od 
doby adovej, ke  
bola klíma chlad-
nejšia, ale aj suchšia. 
Hostia ve kú rozma-
nitos  rastlín aj živo-
íchov, ktoré sú dnes 
asto ohrozené a ve -

mi vzácne. K iko-
nickým patria pre-
dovšetkým exotické 
orchidey i po etné 
druhy hmyzu, kto-
ré tu môžeme po-

zorova  v jarných a letných mesiacoch. Pred 
príchodom loveka pomáhali udržiava  bez-
lesie aj ve ké byli-
nožravce, dnes ich 
iasto ne nahrá-

dza pastva domá-
cich zvierat. Na 
tejto lokalite by 
bola vhodná pas-
tva kôz.

V sú asnej si-
tuácii, ke  už pri-
rodzené faktory 
udržiavajúce tieto 
biotopy neexistu-
jú, je pre záchra-
nu týchto lokalít nevyhnutná udská innos . 
Zachova  bohatstvo, pestros  i po etnos  
druhov (biodiverzitu) sa dá i s našou a vašou 
pomocou. 

Niektoré zásahy sa tu konali už na jese  
v roku 2020. Bola odstránená as  krovia, 
prevažne hlohov, nepôvodná borovica ierna 
a agát biely. Pomocou pásového stroja bolo 
vypílené krovie poštiepkované a rozptýlené 

na lokalite. as  plochy bola pokosená kro-
vinorezom a ru nou kosou. Suchá tráva bola 
pohrabaná a uložená v hustom kroví, kde 
slúžila pre zver ako potrava v zimných me-
siacoch. Zásahy boli vykonané mozaikovite. 
Kosili sa miesta, kde prevládal smlz krovis-
kový, ktorý vytvára husté porasty a vytlá a 
iné vzácne rastliny, ktoré nie sú také konku-
rencieschopné.

Hu iace stroje prilákali obyvate ov s otáz-
kou, o o ide. Potešilo nás, že mali hlavne 
obavu, i sa na lokalite nejde predsa nie o 
stava . Stretli sme sa i s názorom miestnych, 
že keby mali dos  prostriedkov, sami si tu po-
stavia ve ký dom s krásnym výh adom. Takto 
však lokalita poslúži mnohým. u om na 
oddych a ako miesto, kde môžu obdivova  

prírodu, kde ešte lietajú rôzne motýle, spod 
nôh vyskakujú lú ne koníky, samotárske 
v ely a vzácne kutavky si tu nájdu potravu 
i miesto pre svoje mlá atá. Nájdeme tu vzác-
ne huby, orchidey a ešte aj na jese  množstvo 
fialových kvetov astier, žltý an i zlatovlások. 

Priložíte ruky k dielu?
Ak máte Vrchnú horu radi a chceli by 
ste tiež pri jej obnove priloži  ruku 
k dielu, srde ne vás pozývame na 
dobrovo nícku brigádu, ktorú budeme 
organizova  poslednú februárovú so-
botu, t. j. 26. 2. , v spolupráci s ŠOP SR, 
správou CHKO Záhorie. Viac si povieme 
priamo na lokalite.

Okrem práce bude priestor na rozpráva-
nie, skúmanie, otázky, pripomienky, náme-
ty, návrhy. Poteší nás váš poh ad, spomienky 
a záujem o pomoc prírode. Práce na lokali-
te budú v najbližších rokoch prebieha  ako 
sú as  medzinárodného projektu LIFE ende-
mic PANALP – Ochrana endemických dru-
hov a biotopov suchých trávnikov v kontakt-
nej zóne Panónskeho a Alpského bioregiónu, 
ktorý realizuje BROZ v spolupráci s ŠOP SR 
a ma arskými partnermi.

Radi by sme vás pozvali i na májovú ex-
kurziu, kde si viac porozprávame a poobdi-
vujeme prírodu Vrchnej hory. Verím, že sa 
i dozviete zaujímavé nové veci. Presný dá-
tum zverejníme na stránkach novín v budú-
com ísle.

Mgr. Katarína Devánová, BROZ
Foto: autorka
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Vrchná hora nad Stupavou
Ke  vystúpate celkom hore, otvorí sa vám úžasný výh ad do širokého okolia. Pri dobrých 
podmienkach uvidíte Devínsku Kobylu, hrad Pajštún až vrchol eky Álp. Oblý kopec 
Vrchná hora má nadmorskú výšku 280 m n. m. a o jej prírodných hodnotách ste sa do ítali 
na stránkach Stupavských novín v apríli 2020.  

i202201001
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Priepas  medzi o akávaniami od seba 
samého a skuto nos ou ur uje mieru 
nespokojnosti každého z nás. Odkia  

prichádzajú tieto o akávania a kto ich tvo-
rí? Prichádzajú z nášho vnútra, ale tvorí ich 
naše najbližšie okolie od najútlejšieho detstva. 
Sú to preto zvä ša rodi ia, ktorí nám vštepu-
jú svoju predstavu o nás a my si ju pomaly 
osvojujeme. Otázka je, do akej miery je táto 
predstava v súlade s tým, kým sa cítime by  
my sami. A ím sme starší, tým viac si prie-
pas  za íname uvedomova , ak v nej uviazne-
me. Všetci poznáme tie tradi né rozdelenia 
rolí v rodine. Janko, no jasné, ten bol vždy 
najšikovnejší z detí, z neho raz bude lekár ale-
bo právnik. Vaneska je náš rodinný klaun, je 
taká veselá, z ni oho si nerobí ažkú hlavu 
a všetkých vždy zabáva. No a Robko je taký 
pomalší, budeme radi, ke  aspo  u ovku 
vyštuduje. Všetky tieto položartovné a dobre 
mienené rodinné historky sa v mysliach detí 

hlboko kódujú a programujú ich predstavu 
a o akávania od seba samých. A pritom Jan-
ko možno vôbec nechce ís  na vysokú, lebo 
ho ove a viac zaujímajú motory áut a chcel 
by by  mechanikom, u enie mu síce ide a-
vou zadnou, lebo má fotografickú pamä  
a vie sa dobre sústredi , ale inak ho v zásade 
nebaví. Ako však naplni  vlastnú predstavu 
o sebe, a pritom nesklama  rodi ov, nestra-
ti  ich náklonnos  a lásku? Vaneska môže by  
vo vnútri celkom vážne stvorenie zamýš ajú-
ce sa nad osudom našej planéty, ale pochopi-
la, že dokáže rozptýli  rodinné napätie, nepo-
hodu a hádky vo vzduchu, ak bude svojimi 
kúskami rozosmieva  ostatných lenov. Pri-
daná hodnota je, že ju majú za to všetci radi. 
No a Robko možno má pomalšie tempo, to 
však neznamená, že je hlúpejší. S trochou po-
vzbudzovania a dôvery zo strany rodi ov by 
mohol naštartova  svoje kompenza né me-
chanizmy a dotiahnu  to tak aleko, ako len 

sám bude chcie . Žijeme v dobe extrémov pri 
výchove detí. Máme decká, ktoré sa u ia nie-
ko ko jazykov naraz, chodia na tréningy, 
na dou ovania a zahrani né študij-
né pobyty, majú samé jednotky 
na náro ných školách, a kým 
nedostanú miesto minimálne 
v OSN, nebudú ma  pocit, že 
splnili to, o sa od nich o a-
kávalo. A potom máme deti, 
ktoré sa pod o akávania-
mi rodi ov zlomili a vzda-
li to. Sú neš astné, nemajú 
sa rady a asto samy seba 
rôznymi spôsobmi trestajú 
za svoju nedokonalos . Pri-
tom sú však všetky vo svojej 
podstate dokonalé také, aké 
sú. A práca rodi ov pri ich zve-
a ovaní je ve mi jednoduchá. 
Pozorova , vníma , po úva , úbi  

a povzbudzova  svoje deti od rána do ve era. 
Každé z nich je jedine né a v živote bude spo-
kojné a dos  dobré samo pre seba, ak bude 
vedie , že ho doma úbili takého, aký je, teda 
bezpodmiene ne. Tento batôžtek s názvom 
„Som dos  dobrý sám pre seba“ nadnáša, 
dáva krídla a neza ažuje.  

Mgr. Katarína Rezníková, Reziliencia 
– Psychologické poradenstvo, Stupava,

kontakt: +421 951 421 737
Foto: Vladimír Mihál

Dos  dobrý sám pre seba
Je jasné, že každý z nás v istom momente zapochybuje, i je dos  krásny, dos  schopný, 
dos  dobrý, i v nie om vynikne a i sa mu v živote podaria veci, ktoré si naplánuje. 
Zvláš  citlivé je obdobie adolescencie, ke  sa, prirodzene, sebaobraz ve kých detí 
znižuje a porovnávanie sa s dokonalo vyretušovanými fotkami i hviezdami 
na Instagrame v sú asnosti vôbec nepomáha. 
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Beh na Pajštún
Slne ná, aj ke  mrazivá sobota 12. februára priala v Stupave 
nadšencom lesného behu. Konal sa tradi ný 11. ro ník Behu 
na Pajštún. 

Zimnej edície sa zú astnilo 56 pretekárov, 

ktorí sa pod a dátumu narodenia rozde-

lili do viacerých kategórií. Tra  bola dlhá 

10,5 km a mala prevýšenie 456 m.

Na tra  vybehli ženy, muži a zastúpenie mal aj 

beh so psom. Ako sú až dopadla?

Ví azi pretekov
Ženy:  beh so psom: 
Iveta Osúchová v ase 1:18:36,09
Muži: beh so psom: 
ubomír Oslanec 51:00,24

Ženy do 40 rokov: 
Martina ibová 1:02:55,98
Kategória Z 40: 
Dagmar Vargová 57:02:55,98
Kategória Z 50: 
Ivona Kollárová 1:15:27,15
Muži do 40 rokov: 
Medard Féder 43:44,28
Kategória M 40: 
Michal Kostka 51:22,78
Kategória M 50: 
Štefan Demovi  59:50,17
Kategória M 60: 
Peter Oslej 59:15,32

Pozývame všetkých, ktorí milujú beh, na letnú 

edíciu v termíne 13. august 2022.

rr, foto: Rastislav Valentovi

i202201003

Potrebujete
o né vyšetrenie?
Špecialisti na multifokálne okuliare 
zn. Rodenstock - záruka kvality teraz 

- 30%
Z ava: 30 €, alebo 50 € - info v optike
Adresa: Hlavná ulica 15, Stupava, Objednávanie: 0948 018 804
Kontakt: Info@optickecentrum.sk, www.optickecentrum.sk

OPTICKÉ CENTRUM EVERGREEN
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Pri futbale v Stupave pôsobí-
te už nieko ko rokov, niektorí 

itatelia vás však nepoznajú. 
Prezra te nie o o sebe. 

Popravde, v stupavskom futbale fungujem od-
mali ka. Od svojich piatich rokov som prešiel všet-
kými kategóriami. Hrával som aj v rodnej Bo-
rinke, neskôr v Lozorne i Jakubove. Popri hraní 
sa už 9 rokov venujem systematickej práci s mlá-
dežou v Stupave v pozícii trénera a funkcionára.

Keby ste mali spravi  odpo et svo-
jej doterajšej práce vo funkcii predse-
du, o zásadné sa vám podarilo dopo-
sia  v klube zmeni ?

Nešiel som robi  túto prácu kvôli funk-
cii a tiež nemám v ob ube oslovenie predse-
da. Ale pod a stanov má by  táto funkcia ob-
sadená. Ke  kolega Dominik Katona skon il 
svoje funk né obdobie, rozhodol som sa prija  
túto pozíciu. V  klube pracujeme systematicky, 
a preto som nemusel ve a meni . Ak by sme sa 
však pozreli spä  do dávnejšej minulosti, odke-

dy sme prevzali futbal v Stupave a za ali pra-
cova  s mládežou, zmenilo sa ve a vecí. Máme 
140 registrovaných futbalistov v ôsmich sú-
ažných kategóriách a alších 200 detí, ktoré 

navštevujú naše krúžky v škole alebo kurzy po-
hybovej prípravy. Okrem základnej školy spo-
lupracujeme aj s viacerými škôlkami. Som rád, 
že po ažkom období, ke  bola neistá futbalová 
budúcnos  Stupavy a bojovalo sa o ihrisko, to 
kone ne v Stupave futbalovo žije. 

Uvažuje sa aj o nejakých investi -
ných zámeroch v klube? 

Aktuálne máme podanú žiados  o grant na re-
konštrukciu miniihriska pri futbalovom štadióne, 
ktoré je už v dezolátnom stave. Ak nám ju schvá-
lia, tak ešte na jar by sa mohlo za a  s jeho rekon-
štrukciou, na o nám pris úbilo finan nú pomoc 
aj mesto Stupava. Pomohlo by to pri tréningovom 
procese mládeže a tiež by bolo ihrisko prístupné aj 
verejnosti. 

Mládeži sa v poslednom ob-
dobí darí. Aká je  lozo  a klu-
bu pri výchove mladých hrá-
ov?  
Sme rodinný klub a snažíme sa to 

robi  tak, aby sa tu deti aj rodi ia cíti-
li dobre. Za ali sme celkom od nuly s desia-
timi chlapcami. To, že sa teraz mládeži darí, je 
výsledkom dlhoro nej koncep nej práce. Prešli sme 
ažkými skúškami, i na ihrisku, alebo aj mimo 

neho. Je to všetko o u och, ktorí nás podporovali 
aj v ažkých asoch, o práci trénerov a entuziaz-
me detí. Chceme by  stále lepší. Nie všetko je ide-
álne, ale robíme, o vieme. 

Vieme aj v Stupave vychova  mla-
dých hrá ov, ktorí sa posúvajú do lep-
ších klubov?

 Áno, máme ve a šikovných hrá ov a môžu 
z nich by  raz skvelí futbalisti a verím, že raz bu-
deme ma  aj seniorského reprezentanta Slovenska 
pochádzajúceho zo Stupavy. Je to len na nich. My 
im podmienky pre ich rast dokážeme zabezpe i . 

Spomenuli ste podmienky, aké majú 
stupavskí hrá i tréningové alebo zápa-
sové zázemie? 

Naši hrá i majú nadštandardné pod-
mienky. Samozrejme, sú možnosti, kam sa 
posúva , a v tomto oh ade to platí dvojná-
sobne. Máme k dispozícii ihrisko s umelým 
povrchom a osvetlením, iže môžeme tréno-
va  celoro ne, o je ve ká výhoda. Taktiež 
ved ajšie trávnaté ihrisko a v prípade po-
treby vieme po dohode využíva  aj ihrisko 
v Borinke. Ak sa nám podarí zrekonštru-
ova  miniihrisko, vznikne alšia tréningo-
vá plocha. 

Okrem toho máme súkromnú telocvi u, kto-
rú využívame na klubové akcie, teambuil-
dingy, ale aj na gymnastické a pohybové prí-
pravy. Táto telocvi a je vybavená mnohými 
ná iniami aj náradiami a slúži aj ako posil ov a. 
Do budúcna plánujeme aj miestnos  so saunou a s 
vírivkou na regeneráciu hrá ov. 

Dôležitou sú as ou každého tímu sú tréne-
ri. Ako sa stará klub o ich rozvoj? Musím po-
veda , že máme tím úžasných trénerov. Kaž-
dý tréner v klube je osobnos  a klobúk dole pred 
nimi, že aj v takejto dobe sú popri všetkých 
pracovných a rodinných povinnostiach ochot-
ní obetova  svoj vo ný as na prácu s mláde-
žou. Naši tréneri sa vzdelávajú na kurzoch 
organizovanými SFZ, kde môžu získa  tréner-

ské licencie. Okrem toho aj my robíme 
pravidelné klubové školenia pre tréne-
rov, kde si rozoberáme koncepciu a u í-
me ich, ako pracova  s mládežou od 
najmenších kategórií až po tie najstar-

šie. Všetci tréneri sa s touto filozofiou 
stotožnili a prispôsobujú tomu aj trénin-

gový proces.  

Akým spôsobom funguje spolupráca 
s mestom Stupava? 

Spolupráca s mestom sa prakticky za ala až 
po vo bách 2018, ke  nastúpilo nové vedenie. 
Dovtedy, žia , nebola ve ká ochota komuni-

kova . Pán primátor aj viacerí poslanci nám 
pomohli pri problémoch s nájomcom štadióna, 
aby tam mohli vôbec stupavské deti trénova . 
Na ihrisku sú rôzne subjekty od Bratislavy až 
po Miláno a ve a miesta tam pre stupavských 
neostalo. Táto otázka stále nie je úplne dorieše-
ná, ale nateraz je situácia pokojná. Preto hod-
notím spoluprácu zatia  pozitívne a verím, že 
pre naše deti vybojujeme také podmienky, ako 
sa na domáci klub patrí. Ve kým plusom je, 
že sme získali do prenájmu pôvodné šatne a aj 
spomínané miniihrisko. 

Po polovici minulej sezóny boli pre 
pandémiu zrušené všetky mládežníc-
ke sú aže v Bratislavskom kraji. Akým 
spôsobom to ovplyvnilo innos  nášho 
klubu a jej ekonomickú stránku?

FKM  zvláda tieto náro né asy najmä v a-
ka skvelým rodi om detí, ktorí nás podporili aj 
v ase, ke  sa vôbec netrénovalo. Celkovo však 
príjmy do klubovej pokladnice boli omnoho nižšie, 
ale ú ty za prenájmy a energie sa plati  museli. 
Naš astie prišli medzi asom aj peniaze z 2 % 
z daní, ktoré ve mi pomohli. O 2 % sa budeme 
uchádza  aj tento rok a všetkým darcom pekne 
akujeme. Okrem toho prišli aj ur ité dotácie od 

štátu, o nás na chví u zachránilo. 

Aké boli dopady pred asného ukon-
enia sú aží na samotné deti? 
Bolo to ažké. Mrzí ma to za tie deti. Mi-

nulý rok mali postúpi  starší aj mladší žia-

ci do vyššej sú aže, nako ko po polovici sezóny 
boli obe kategórie na prvom mieste. Žia ,  pre 
byrokraciu a neochotu niektorých funkcioná-
rov BFZ postúpil namiesto nás niekto s lepší-
mi kontaktmi. Dúfam, že sa scenár pred jar-
nou as ou tento rok nezopakuje, ke že máme 
opä  našliapnuté na postup.

Sú as ou klubu je aj tím mužov, kto-
rý je po postupe do 5. ligy zatia  po je-
sennej asti v dolnej polovici tabu ky. 
Udiali sa nejaké zmeny v kádri po as 
zimy?

Muži postúpili, ale zatia  sa im ve mi nedarí. 
Prial by som si, aby sa udržali v sú aži a v hori-
zonte troch rokov postúpili do 4. ligy. Naši mlá-
dežníci by potom mali možnos  hra  kvalitnejšiu 
sú až, ke  prídu k mužom. Dlhodobým cie om 
je druhá liga, ale to je hudba budúcnosti. Vede-
nie nedávno angažovalo nového trénera Michala 
Š asného, od ktorého si s ubuje zocelenie kolektí-
vu a aj nejaké tie body do tabu ky. Záchranár-
ske práce budú náro né. Držím trénerovi aj cha-
lanom palce.

o by ste chceli odkáza  fanúšikom 
stupavského futbalu?

Chcem po akova  všetkým priaznivcom nášho 
klubu za podporu. Prijmeme každú pomoc, dobrý 
nápad aj radu. Futbal v Stupave posunieme do-
predu len spolu, preto po úvame aj našich fanúši-
kov. Športu zdar, vidíme sa na štadióne!

rr, foto: archív FKM

Stupavský futbal za al v tomto roku alšiu storo nicu 
svojej existencie. Opýtali sme sa preto predsedu klubu 
Michala Pokorného na fungovanie klubu v ase 
pandémie, aký potenciál vidí v práci s mládežou v našom 
meste a i môže u nás vyrás  druhý Marek Hamšík.

Nový vietor vo FKM
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PREDAJ  - SERVIS

Nová 66, 90031, Stupava - park
0903 760 537, 0905 581 888

info@bajkservis.sk
www.bajkservis.sk
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Ženská zložka 
klubu sa ob-
novila v roku 

2014 a odvtedy bola 
pravidelným ú astní-
kom 1. ligy. Po prícho-
de trénera Petra Olšav-
ského vzrástli ambície 
žien a za alo sa koketo-
va  s myšlienkou ú as-
ti v najvyššej hádzanár-
skej sú aži. V júni 2021 
prišiel podnet zo strany 
Slovenského zväzu há-
dzanej a za ali sa ro-
kovania so zástupcami 
HC TATRAN Stupa-
va o vytvorení mladého 
perspektívneho druž-
stva žien a jeho ú inko-
vaní v medzinárodnej 
sú aži MOL liga ženy. 
Podnet vznikol na zák-
lade dlhoro nej úspešnej práce klubu HC 
TATRAN Stupava s mládežou a nieko -
koro nej spolupráce so ZŠ kpt. J. Nálep-
ku v Stupave, v ktorej sú zriadené špor-
tové triedy zamerané na hádzanú. HC 
TATRAN Stupava je najvä ším hádza-
nárskym klubom na Slovensku, s najšir-

šou lenskou základ ou, ktorá sa skladá 
z mužskej a aj zo ženskej zložky.

Ke  sa sny plnia
Hádzanársky sen hrá ok, funkcioná-

rov i fanúšikov sa podarilo naplni  v júli 
2021, ke  sa naše družstvo pod názvom 
AHT HC TATRAN Stupava zaregistro-
valo do MOL ligy žien. Cesta do tejto 
najvyššej sú aže bola ve mi hrbo atá a t -
nistá. Funkcionári klubu si boli vedomí, 
že družstvo nemôžu postavi  iba z domá-
cich hrá ok, a tak sa rozhodli získa  mla-
dé perspektívne hrá ky z blízkych klu-

bov a študentky vysokých škôl. Klub 
nemá záujem o ú as  iba v jednom ro -
níku, ale chce vybudova  perspektívne 
družstvo, do ktorého sa môžu postupne 
v le ova  hrá ky prichádzajúce z doras-
tu. Vízia klubu v prvom ro níku bola da  
šancu vlastným hrá kam a doplni  káder 

o mladé reprezentantky Slovenska, kto-
ré nedostávajú vo svojich kluboch dosta-
to ný priestor na realizáciu, a napodob-
ni  tak projekt SZ H. Tento zámer úplne 
nevyšiel, ale naše diev atá hne  od za-
iatku za ali do svojej hry vklada  srdce, 

vytvorili súdržný kolektív, ktorý sa na-
vzájom podporuje a elí ve kým výzvam. 

Krok za krokom
Do MOL ligy žien vstúpili naše diev-

atá síce odvážne, ale bez predchádzajú-
cich skúseností a po skoro dvojro nom 
tréningovom a hernom výpadku z dôvo-

du pandémie. Družstvo, pod taktovkou 
skúseného trénera, bolo zložené z našich 
odchovanký , doplnené našimi dorasten-
kami a mladými perspektívnymi hrá kami 
z iných klubov bez skúseností z najvyššej 
sú aže. Vyše ro ný výpadok z tréningové-
ho a zo sú ažného tempa, skúseností hrá-

ok iba z dorasteneckých líg a 1. ligy žien, 
spoznávanie sa a zohrávanie sa družstva sa 
podpísali na výsledkoch, ktoré nepôsobili 
ve mi lichotivo. Postupom asu a získava-
ním skúseností a nových posíl sa hra druž-
stva za ala vidite ne zlepšova , aj ke  na 
lepších výsledkoch sa to hne  neprejavilo. 
V roku 2022 sme sa však do kali prvého 
vytúženého historického ví azstva v tejto 
medzinárodnej sú aži nad družstvom HC 
Zlín. Navyše sa nám to podarilo  na do-
mácej pôde pred našimi skalnými fanúšik-

mi, s ktorými sme si to ví azstvo vychut-
nali. Tento výsledok obletel celú MOL ligu 
žien a všetci – hrá ky, tréneri, funkcionári 
zbystrili pozornos  a za ali nás bra  vážne. 
Hoci sme alší zápas v Prahe opä  vysoko 
prehrali, chýbali nám niektoré opory, do-
máci zápas s Pískom sa niesol už v duchu 
vyrovnanej partie. Naše ženy síce prehrali, 
ale Písek musel hra  naplno až do konca.

Veríme, že naše družstvo žien sa bude 
na alej zlepšova  a v budúcich ro ní-
koch najvyššej sú aže bude rovnocen-
ným partnerom ostatným súperom. Zá-
rove  veríme v kontinuitu našej práce 
a pre mladé talentované stupavské há-
dzanárky je to možnos  uplatni  sa v naj-
vyššej nadnárodnej sú aži žien. 

Mesto Stupava sa ú as ou nášho druž-
stva v MOL lige žien dostala už aj na há-
dzanársku mapu Slovenska, eska a do-
konca aj Po ska, o je pre toto malé 
mesto výborná športová reklama.  

Monika Popluhárová
Foto: KPR Ruch Chorzów, Radovan Stoklasa, 

Simona Kubovi ová

Stupava a hádzaná sú dva pojmy, ktoré idú ruka v ruke už vyše 70 rokov. Stupavu preslávili najmä muži 
– hádzanári, ktorí si v minulosti zahrali aj najvyššiu sú až v bývalom eskoslovensku a najvyššiu sú až 
krátko po zrode samostatnej Slovenskej republiky. V tomto ro níku 2021/2022 sa opä  podarilo hrá om 
Stupavy po úspešnej fúzii s hrá mi Malaciek vytvori  mužstvo, ktoré je ú astníkom najvyššej 
hádzanárskej sú aže Niké Handball Extraliga pod názvom Záhoráci Stupava Malacky.

Prepisujeme hádzanársku históriu
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Priamo z centra Stupavy si môžeme 
naplánova  nenáro nú turistiku 
okolo hradu Pajštún. Po tom, ako 

prejdeme parkom na Obore, sa vydáme 
v avo po spolo nej modrej a zelenej zna -
ke, ktoré sa asi po kilometri rozchádzajú 
na rázcestí Pod kamenným v škom. Tam 
opustíme zelenú, ktorá pokra uje na er-
vený dom ek, a my sa vydáme po modrej 
do doliny Vápeni ného potoka. Vo „Vá-
pennom jarku“, ako ho Stupav ania vola-
jú, budeme mí a  studni ku Stupavienku. 
Pekná lesná cesta mierne stúpa až na er-
venú magistrálu na rázcestie Staré hájne. 
Tam sa vydáme po ervenej vpravo a po 

stretnutí so žltou Pod kozliskom zamieri-
me znovu vpravo smerom k Pajštúnu. Tá 
nás prevedie popod hrad a nakoniec až na 
Oboru. Celá trasa má zo Stupavy 14 km. 
Trasa sa dá skráti  o 4 km, ak použijete 
autobus zo Stupavy do Obory. Prevýšenie 
trasy je asi 320 metrov. Stúpate vlastne 
len na stretnutie modrej s ervenou zna -
kou na Staré hájne, potom už len mier-
ne klesáte. 

Jaroslava Bojkovská
Foto: autorka

Do Vápeni ného potoka
Tentoraz sme od Stupavského klubu turistov dostali tip na nenáro nú turistiku aj pre rodi ov s de mi, a to do 
„Vápenného jarku“. Ke  budete deti odmali ka vodi  do prírody, zamilujú si ju a ím budú staršie, tým radšej vás budú po 
turistických chodníkoch sprevádza .

Tip na výlet:

D a 25. 1. 2021 sa preto uskuto -
nilo koordina né stretnutie zá-
stupcov mesta a predstavite ov 

Okresného úradu Malacky, Po ovníckeho 
združenia Mást, Ob ianskeho združenia 
Karpaty, Lesov SR, Štátnej ochrany príro-
dy SR CHKO Záhorie, FirstFarms, s. r. o., 

Mestskej polície Stupava, Okresného riadi-
te stva policajného zboru Malacky a Ná-
rodnej rady SR.

Po diskusii boli stanovené prvé kro-
ky jednotlivých strán, ktoré by mali vies  
v regióne Malých Karpát k postupné-
mu znižovaniu stavu danielej zveri na po-

trebnú úrove , o prispeje k tomu, aby 
boli obmedzené strety s obyvate mi, ško-
dy na po nohospodárskych a lesných pro-
duktoch, ako aj nežiaduce vniknutia do 
dvorov. Mesto Stupava osloví starostov 
okolitých obcí a bude s nimi koordinova  
jednotlivé aktivity tak, aby bola táto téma 
riešená spolo ne a komplexne.

Radi by sme sa týmto obrátili aj na oby-
vate ov a apelovali na nich, aby sa po as 
pobytu v lese pohybovali po vyzna ených 
chodníkoch, nerušili zver hlukom a mali 
svoje psy na vôdzke. Vzh adom na nárast 
turistov, cyklistov a bežcov v pri ahlých le-
soch, ktorý priniesla pandémia, môže by  
zver na svojich ležoviskách neustále ruše-
ná. Následne sa s ahuje na polia k cestám, 

kde nachádza potravu a vyhýba sa ne aka-
ným a nepredvídate ným stretom s u mi 
i so psami.

Silvia Nagyová, foto: autorka, DHZO, Stupava

Zrážka raticovej zveri s osobným auto-
mobilom na okraji Stupavy. Opatrnos  za 
volantom je naozaj urgentná výzva.

Premnožená lesná zver
Mestský úrad Stupava registruje zvýšený po et podnetov od obyvate ov na strety s lesnou 
zverou aj priamo v centrálnej zóne Stupavy. Problémy hlási mestská polícia i motoristi. 



Ke  prechádzate po chodníku od 
meste ka, po pravej strane nara-
zíte na miesto zvané Mlyn. Kto sa 

v tomto štyristo rokov starom Mlyne stre-
tol? Barbora, ktorá sa v om v roku 1976 
narodila a od roku 1992 v om prevádz-
kuje malý bar. Michal pracuje v gastronó-
mii už od strednej hotelovej školy. Ke že 
Mlyn ponúkal doteraz svojim zákazní-
kom len nápoje, Michal prišiel s myšlien-
kou prinies  zákazníkom aj jedlo.

„Po nieko koro ných skúsenostiach zo street 
food kuchy ou sme priniesli jedlá, ktoré u om 
chutia, aj do Mlyna. Kukuri ná bezlepko-
vá tortilla s quacamole s kuracím mäsom ale-
bo verzia pre vegetariánov s tofu syrom. Burger 
zo stehna a z krku daniela alebo jele a, vege-
tariánska verzia s halloumi syrom alebo klasi-
ka s kuracím mäsom. Kto má rád rybu, môže si 
vybra  erstvú filetu z tresky tmavej. Filetu vy-
kúpeme v bezlepkovom pivnom cestí ku a podá-
vame s domácou tatárskou omá kou a hranol-
ekmi. Hranol eky sú ru ne krájané, z odrody 

agria, dvakrát vysmážané v hovädzom tuku. 
Podávajú sa s rôznymi omá kami. Vä šina na-
šich produktov pochádza z okolia a sú erstvé. 
Snažíme sa prinies  kvalitu jedál, ktoré sami 
jeme a jedia ich aj naše deti. Jedlá ako ka ací 
burger, hotdog, trhané brav ové pliecko i que-

sadilla ponúkame ako špeciality a zara ujeme 
do jedálneho lístka,“ prezradil Michal Salva. 
Barbora Orvanová dodáva: „Máme pripra-
vené apované pivo, hroznovku, nealko nápo-
je, ale aj široký výber alkoholických nápojov 
a vín. Na terase plánujeme pre hostí grilova -
ky i živú hudobnú produkciu.“

Pozývame vás na príjemné posedenie 
vinteriéri Mlyna alebo na terase svýh a-
dom na park a s ve erným krbom, kto-
rý spríjemní atmosféru. Rodiny s de -
mi, cyklisti, psi kári, všetci si tu nájdu 
svoje miesto. Z parkoviska pre autá sú 
to pešo len 3 minúty. Mlyn zabezpe u-
je aj donášku jedla a nápojov domov.
Kontakt: +421 907 094 427

Daniela Mi ková, foto: švo

Chcete si vyskúša  recept aj doma? Da-
niela Mi ková pripravila tortillu plnenú 
konfitovaným ka acím mäskom.

Potrebujeme:
 zázvorovú majonézu
  ka acie stehno (macerované
v sweet -chilli omá ke)
  ínsku kapustu (macerovanú
v sójovej omá ke)
 sójovú omá ku
 listový šalát
 erstvé mango
 tortillu

Postup:
Na grile zohrejeme tortillu z oboch 

strán a navrstvíme majonézu, ka ku, ín-
sku kapustu a miešaný šalát. Na záver 
pridáme na rezance narezané mango a za-
vinieme. Dobrú chu !
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Recept z Mlyna

Bývalý panský 
mlyn v parku

Ka acia tortilla

i202201006

Patríte k tým, ktorí sa radi prechádzajú mestským 
parkom? Je to nádherné miesto uprostred mesta 
s novozrekonštruovaným Pivovarským rybní kom 
i Krivými chodní kami, ktorými sa za ínajú Malé Karpaty. 

Miesto pre oddych a šport, kde po ujete nekone ný spev 
vtákov a môžete stretnú  daniele. 

Mlyny boli v minulosti dôležitou sú as ou každej obce i 
mesta. Región južného Záhoria bol ako stvorený na stavbu 
mlynov pohá aných vodou. Stupavské panstvo s hradom 
Pajštún tvorilo sú as  pál  yovského domínia. Ke  v roku 
1867 Károlyovci kúpili panstvo od Pálfyovcov, kúpili 
aj jednu dominantu parku – mlyn.

Mlynárstvo patrilo k najroz-
šírenejším remeslám. Už 
v roku 1660 udelil uhor-

ský krá  Leopold I. Habsburský mly-
nárskemu cechu pôsobiacemu na pan-
stvách Pálffyovcov cechové artikuly. 
Mlyn zapadá prirodzene do prostre-
dia Stupavského parku, je prispôsobe-
ný spádovým podmienkam na využí-
vanie vody. Má samostatný prístup, kto 
šiel do mlyna nemusel chodi  cez park. 
Ke  pôjdete okolo, zdvihnite zrak a na 
elnej strane východnej steny uvidí-

te dodnes zachovaný pálffyovský erb.

Mlyn pôvodne pohá ala voda a mlyn-
ské koleso. Ke  medzinárodná elektro-
technická výstava vo Viedni v augus-
te 1883 odštartovala novú „elektrickú 
dobu“, zmenilo sa aj využitie vodnej 
energie vodného kolesa na výrobu elek-
trickej energie. Okrem pohonu kole-
sa na mletie, využili v mlyne elektrinu 
aj na pripojenie cirkulárky a tak získa-
li alšie využitie. Rekonštrukcia mly-
na a jeho prestavba na elektický pohon 
sa uskuto nili po prvej svetovej vojne. 
Obec Stupava bola elektrifikovaná ne-
skôr až v roku 1927.

Pred prvou svetovou vojnou praco-
val v mlyne Jozef Binder. V roku 1914 
narukoval a domov sa už nevrátil. Jeho 
meno je uvedené na pamätníku obe-
tiam 1. svetovej vojny na námestí pred 
kostolom. V rodine Binderovcov bolo 
mlynárske remeslo rozšírené. Aj syno-
via jeho brata boli mlynári. V rokoch 

1928 – 1933 mal mlyn v prenájme An-
ton Sivák, po om mlyn prevzal Jozef 
(Pepi) Binder. Mlyn bol v prevádzke aj 
po 2. svetovej vojne. Užívalo ho JRD 
a jedným z mlynárov bol František Ma-
lec (známy stupavský futbalista).

Svetozár Prokeš
Foto: archív SP
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